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De la creuzet la filele 
vechilor cronici - un 
alchimist al cuvintelor,

Dr. Hansotto Drotloff

Anselm Roth de la Editura Schiller din Sibiu (mijloc), împreunã cu Günther Schuster
(stânga) ºi Hansotto Drotloff prezentând la München în Julie 2009 volumul ilustrat
despre Mediaºul de odinioarã (vezi pag. 4) (Foto: Konrad Klein, Gauting)

De la creuzet la filele 
vechilor cronici - un 
alchimist al cuvintelor,

Dr. Hansotto Drotloff

Deutschlands
bester
Fotograf 2012

- Interviu cu 
Silvana Retter -
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Sub titlul „Împreunã”, Asociaþia DACIA e.V.
ºi Heimatgemeinschaft Mediasch e.V. au
organizat douã manifestãri culturale, care s-au
desfãºurat la Südpunkt, în Nürnberg. Au fost douã
seri, în care artiºti de origine românã, dar care
trãiesc atât în România, cât ºi în Nürnberg, au
prezentat creaþiile lor. Evenimentul s-a bucurat de
prezenþa preºedintelui ICR, domnul profesor
Andrei Marga, a doamnei Maria Tatomir, diriginta
din liceu a Ionelei van Rees – Zota ºi a domnului
Dorin Magda - primar al Cãrtiºoarei. Au fost
prezenþi domnii Horst Göbbel- preºedinte Haus
der Heimat ºi Gunter Schuster- preºedintele
Heimatgemeinschaft Mediasch e.V.

Alãturi de Ionela van Rees-Zota si Berthold
Staicu, pe scenã s-a aflat, în calitate de reprezentant
al Heimatgemeinschaft Mediasch e.V., domnul
Dr. Hansotto Drotloff. El este bine cunoscut
publicului german, mai ales al celui vorbitor în grai
sãsesc, datoritã articolelor sale publicate în
“Siebenburgische Zeitung” si “Karpaten
Rundschau”, dar ºi în calitate de co-autor al lucrãrii
deosebit de bine scrise ºi documentate,
“Mediasch. Ein historischer Streifzug durch die
siebenbürgisch-sächsische Stadt an der Kokel”. 

Ce bucurie pentru Maria Tatomir sã-ºi revadã
eleva, dupã atâþia ani...în asemenea clipe! Ce
fericire mai mare pentru un dascãl ca aceea de a fi
sigur cã nu s-a înºelat, cã aºteptãrile nu i-au fost
zadarnice, cã munca depusã nu a fost în van.
Profesorii au o meserie oarecum ingratã, rezultatul
muncii venindu-le indirect, uneori în timp. Ei
plãmãdesc, sunt asemeni meºterilor olari care dau
lutului formã. Totdeauna conteazã calitatea
materiei prime, dar mãiestria de a ajusta colþurile,
de a obþine forma finalã, aparþine doar educatorilor
noºtri.

Maria Tatomir ºi-a reamintit, cu emoþie, de
eleva care a fost un exemplu în ºcoalã, de cea care
nu întârziat niciodatã la ore, nu a lipsit nemotivat ºi
a dus numele ºcolii pe cele mai înalte culmi la
Olimpiadele naþionale de limbã românã... Fericit
acest profesor! Ionela van Rees – Zota a fãcut, cu
ajutorul lui Berthold Staicu, o oazã culturalã
româneascã la Nürnberg. Apoi i-au adunat în jurul
lor pe toþi românii ºi pe toþi vorbitorii limbii lui
Eminescu.

Chiar dacã suntem diferiþi ca naþionalitate,
religie sau limbã maternã, cultura este puntea
care ne leagã ºi ne aduce „Împreunã”! a fost
sloganul propus de organizatorii evenimentului.

Evenimentele culturale au fost urmãrite de
spectatori iubitori de frumos ºi entuziaºti, care au
aplaudat minute în ºir prestaþia fiecãrui artist,
contribuþia sa la promovarea României ºi
românismului, ambele fiind strâns legate de
prezenþa ºi contribuþia spiritualã a saºilor atât în
viaþa comunitãþii, dar ºi în cea a lumii academice
internaþionale, prin genialul savant Hermann
Oberth.

Organizatori
Asociaþia DACIA e.V. este o platformã

culturalã ºi mass-media, creatã atât pentru românii
din Germania, cât ºi pentru cei de pretutindeni. În
patrimoniul acesteia existã: Centrul Cultural
româno - german DACIA, Biblioteca româneascã
Ion Minulescu, Agenþia de Presã AªII ROMÂNI,
singurul ziar în limba românã din Germania -
VOCEA TA ºi Radio R România. Preºedinti:
Ionela van Rees - Zota ºi Berthold Staicu.

Asociaþia Heimatgemeinschaft Mediasch e.
V. a fost înfiinþatã în anul 1999, grupul de iniþiativã
fiind format din cei nãscuþi în Mediaº. Rãmânând
ataºatã locului natal, Asociaþia adunã în rândurile
ei saºii din Mediaº, plecaþi de pe meleagurile
natale în urma evenimentelor de dupã cel de-al
doilea Rãzboi Mondial ºi le oferã un cadru de
comunicare. Asociaþia îºi dedicã o bunã parte a
activitãþii pãstrãrii ºi popularizãrii patrimoniului

istoric ºi cultural al Mediaºului, acordând, de
asemenea, sprijin material, logistic ºi moral
medieºenilor de azi, mai ales bisericii Evanghelice
ºi Forumului democratic al Germanilor din
România, prin proiectele culturale ºi sociale,
desfãºurate atât în Germania, cât ºi în România.

Transilvania realã
În prima searã, sub titlul „Comori

Transilvane”, au fost difuzate, în premierã pentru
publicul german, trei filme documentare,
spectatorii putând vedea ºi admira o Transilvanie
realã, nu cea a lui Dracula!? Documentariºtii
ªtefan Elefteriu ºi Nick Langa din Bucureºti au
prezentat „Lumina Cunoaºterii”, despre cel care a
fost Badea Cârþan, „Moartea ca o glumã”, despre
Cimitirul vesel de la Sãpânþa ºi „Un transilvãnean
în drum spre stele”, despre perioada româneascã a

vieþii savantului Hermann Oberth.
Nick Langa, a cãrui familie este originarã din

Mediaº, a participat ca Location Manager,
producãtor ºi scenarist la realizare episoadelor din
serialelor “Meserii uitate” ºi “Peºteri româneºti”,
realizate de cãtre dNetwork-Australia ºi Vertical
Film-România, a documentarelor “Copiii
Constanþei”, realizat de cãtre dNetwork- Australia
„Reîntoarcere acasã” – Screentime, Noua
Zeelandã, „Oameni ca ºi noi” – Scottish European
Aid.

Cu aceastã ocazie a fost lansat oficial pachetul
conþinând 4 DVD-uri „COMORI TRAN-
SILVANE”, produs de firma “Sound Expert” din
Bucureºti, oferind tuturor celor interesaþi de
cultura românã ºi România o altã viziune asupra
oamenilor ºi meleagurilor transilvane. Cele 4
filme documentare au subtitrãri în limbile
germanã ºi englezã. DVD.ul cu cele 4 filme ºi
CD.ul cu muzicã pot fi procurate în premierã - de
la Ionela van Rees-Zota. Puteþi folosi e-mail-ul
asii.romani@yahoo.com sau tel. 0049 0160
33731

În spaþiu-Dincolo de timp
A doua searã a manifestãrilor a fost dedicatã

lansãrii albumului „Outer Space-Beyond Time”
(„Im Weltraum – Jenseits der Zeit”). Spectacolul a
fost deschis de o trupa de artiºti de origine românã
din Germania, formaþia CRAZY UHU, condusã
de Constantin Femmig. Muzica trupei a creat o
atmosferã de relaxare ºi a precedat recitalul
compozitorului ªtefan Elefteriu, creatorul ºi
producãtorul albumului sus-menþionat.
Compozitorul ªtefan Elefteriu a plecat în cãlãtoria
sa spre universuri necunoscute, pe unele trasee ale
ei fiindu-i alãturi o artistã liricã a cãrei voce dã o
notã aparte întregului concept muzical. Este vorba
de Aryna (Ramona Gaþe), sopranã în Corul
Radiodifuziunii Române din Bucureºti.

Stilul muzical al acestui album este electro-

opera, cu influenþe New Age, fiind o poveste
Science-Fiction, cu versuri scrise într-un stil
profund filosofic. Alternanþa de muzicã
instrumentalã cu muzicã vocal-instrumentalã,
combinatã cu imaginile proiectate în background,
a creat spectatorilor o imagine filmicã a recitalului.
Fiecare partiturã a fost un scenariu care te invita la
meditaþie ºi imaginaþie, subiectul fiind condiþia
noastrã ca fiinþe umane într-o societate în continuã
miºcare ºi supusã unei automatizãri din ce în ce
mai prezentã în viaþa de toate zilele.

Compozitorul ªtefan Elefteriu
ªtefan Elefteriu a contribuit, în calitate de

compozitor, editor audio-video sau producãtor la
realizarea multor filme documentare de artã ºi
ºtiinþifice, dintre care meritã menþionate “Faust”,
“Cãluºarii”, “Starea de veghe”, “Prezenþe

japoneze de-a lungul Dunãrii”, realizate de cãtre
Editura Video-România, “Gopo, un nume de
legendã”, realizat de cãtre Animafilm-România,
episoadele din serialul “Meserii uitate” ºi “Peºteri
româneºti”, realizate de cãtre dNetwork-Australia
ºi Vertical Film-România, “Irimescu”, realizat de
Prographics-România, cât ºi multe filme de lung
metraj, dintre care menþionãm “Damen tango”,
“Margo”, “Secundã de viaþã”, “Raport despre
starea naþiunii” º.a.m.d. Pentru activitatea sa a
obþinut mai multe premii, printre care amintim
Premiul pentru muzicã de film al Uniunii
Cineaºtilor din România (2004), Diploma de
excelenþã pentru întreaga activitate artisticã
desfãºuratã în slujba filmului românesc de
animaþie, oferitã de Centrul Naþional al
Cinematografiei ºi Studioul “Animafilm” (2007),
Premiul pentru muzicã originalã în filmul
documentar conferit de cãtre Uniunea cineaºtilor
din România (2009).

Primele ecouri
Preºedintele ICR, profesorul Andrei Marga,

cunoscut ca om de culturã, dar ºi ca un fin
politician, ºi-a exprimat dorinþa de a înfiinþa un
ICR în Bayern ºi zona Nürnberg, mai ales cã la
Nürnberg s-au pus deja bazele unui asemenea
Centru. Este o idee salutarã ºi o iniþiativã a cãrei
finalitate o aºteptãm cât de curând! Domnia sa a
declarat cã îi face placere sã fie prezent: “într-un
asemenea moment de excepþie, cu oameni de
excepþie, într-un loc unde cultura este “la ea
acasã”... ªi da, preºedintele ICR a punctat foarte
bine faptul cã Ionela van Rees – Zota
culturalizeazã ºi informeazã toþi vorbitorii de limbã
românã, pe toate palierele, fie cã este vorba despre
Centrul Cultural Româno - German DACIA sau
Biblioteca româneascã „Ion Minulescu“, fie cã
luãm în considerare singurul ziar în limba românã
din Germania -VOCEA TA ºi Radio R. România
sau “Perla Coroanei” - Agenþia de Presã pentru

românii de pretutindeni, AªII ROMÂNI.
Profesorul Andrei Marga a apreciat calitatea
documentarelor prezentate, i-a elogiat pe cei doi
regizori, ªtefan Elefteriu ºi Nick Langa, a
mulþumit organizatorilor pentru efortul depus ºi a
salutat prezenþa la eveniment a numeroºilor
spectatori, fiecare dintre ei îndrãgostit iremediabil,
în felul lui, de România.

DRPR-ul este cel care a oprit co-finanþarea
programului din Germania. Motivele care au stat la
baza acestei decizii îmi sunt necunoscute, dar
bãnuiesc cã este vorba fie despre lipsã de
informare, fie despre lipsã de profesionalism. Iatã
cã ICR, prin vocea lui Preºedintelui sãu, domnul
Andrei Marga, vine cumva sã repare o decizie
greºitã, iar înfiinþarea unui ICR în aceastã zonã a
Germaniei nu poate decât sã aducã România mult
mai aproape de cei care nu ºi-au scos-o niciodatã
din suflet: românii ºi saºii din Bayern ºi zona
Nürnberg.

Evenimentul a fost realizat cu sprijinul:
- Consulatului General al României de la

München
- Ministerului Culturii ºi Cultelor din

România
- Stadt Nürnberg
- Best Western-Hotel Aurora
- Adriana Geangu – stilist- 
- Sabion -România
- Klaus Gross
- Lyca Mobile
- Mooser 
- Michael Thelmann – Birou de traduceri.
Cu toþii însã suntem în aºteptarea

relatãrilor Ionelei van Rees – Zota, cea direct
implicatã în toate aceste acþiuni la superlativ, cea
care a putut discuta cu toþi participanþii, a trãit
momentele de emoþie culturalã ºi poate ºi câteva
clipe de glorie ºi recunoºtinþã din partea celor care
au apreciat aceastã iniþiativã.

Ioana Diaconu

Aºa cum colega mea, Ioana Diaconu v-a
informat cã voi reveni eu cu amãnunte, nu pot
adãuga decât: „Mulþumiri tuturor celor implicaþi
direct sau indirect, lui Nicky Langa, ªtefan
Elefteriu, Hansotto Drotloff,  Horst Göbbel,
Aryna, Mariei, Monicãi, Mirelei, Mariei
Tatomir, dar nu în ultimul rând soþului meu
Berthold Staicu ºi fiilor mei Umberto ºi
Alexander care au avut rãbdare cu mine ºi m-au
înþeles când nu am putut sã le acord atenþia
cuvenitã. Mulþumesc, de asemenea sponsorilor
noºtri: Consulatului General al României de la
München, Ministerului Culturii ºi Cultelor din
România, Stadt Nürnberg, Best Western-Hotel
Aurora, Adriana Geangu – stilist- , Sabion -
România, Klaus Gross, Lyca Mobile, Mooser ºi
domnului Michael Thelmann – Birou de
traduceri.

A fost un eveniment unde superlativul îºi are
locul. Unde munca noastrã a tuturor - de peste
patru luni de zile -  a dat roade. Fãrã ajutorul
celor din jurul meu nu am fi putut. Nimic nu este
mai presus pe lume decât prietenia ce se leagã
între toþi cei prezenþi, amintirile plãcute care le
iau cu ei, iar nu în cele din urmã faptul cã ceea
ce s-a întâmplat în cele douã zile ne-au dat
siguranþa cã suntem un colectiv de excepþie, acest
lucru dându-ne încrederea cã putem merge mai
departe în viitor- ÎMPREUNÃ!. Lucrãm deja la
un nou proiect, unul care promite mult ºi sunt
sigurã cã va avea un succes enorm. ÎMPREUNÃ
vom da României ºi românilor altã faþadã, una
pozitivã, unde românii sunt respectaþi ºi pot lega
colaborãri frumoase cu germanii. Dar cu alte
amãnunte referitoare la ceea ce se va întâmpla la
anul, în 22 iunie, vom reveni altã datã. Pânã
atunci mii de mulþumiri tuturor ºi sã mergem
ÎNAINTE- ÎMPREUNÃ!”

Ionela van Rees- Zota
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Cu ocazia aniversãrii primului
an de existenþã ºi activitate, DP-
ROSA organizeazã  o conferinþã a
diasporei independente care va
avea loc la Atena, pe 3 noiembrie
2012. Pe agendã se vor regãsi mai
multe subiecte de interes ale

cetãþenilor români rezidenþi în
strãinãtate. La eveniment vor
participa membri ºi simpatizanþi
ai DP-ROSA, reprezentanþi ai
mai multor organizaþii, asociaþii,
cluburi româneºti din strãinãtate,
studenþi, jurnaliºti precum ºi

reprezentanþi ai mai multor
partide politice (toate culorile
politice beneficiazã de tratament
egal). 

Înscrierile la eveniment se fac
pânã cel târziu la data de 20
octombrie. 
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Constat cu tristeþe cã în societatea de azi
(mai ales în cea româneascã) existã încã
destul de numeroase specimene umane (nu
pot sã le spun altfel) care trãiesc o viaþã atât
de mãruntã ºi de întunecatã încât sunt
incapabili sã sesizeze lumina ºi puterea care
irumpe din sufletul unui om aºa numit
«handicapat». Vai lor, acelor oameni
sãnãtoºi la trup dar cu suflete bolnave, roase
de cancer,  care îi iau în derâdere pe semenii
lor mai puþin  norocoºi, ce s-au nãscut ori
dobândit o deficienþã de sãnãtate!

Dacã statul român, nu face nimic pentru
oamenii cu deficienþe ºi îi marginalizeazã,
dacã,  începând anii ’90, presa din România,
a reuºit «cu brio» sã stigmatigatizeze
comunitatea celor cu dizabilitãþi, dacã cei
care lucreazã în învãþãmânt sunt incapabili sã
îi integreze pe copii ºi tinerii cu dilitãþi
pregãtindu-i pentru o viaþã socialã normalã,
iatã cã, românii aflaþi în scaune cu rotile, cei
care au probleme cu vederea, cu auzul, cei
care au dificultãþi de intergrare ori au o
mobilitate redusã a minþii, încearcã sã iasã
din conul de umbrã ºi reuºesc sã se afime
singuri. 

Acest fapt  a fost demonstrat  la
Olimpiada persoanelor cu dizabilitãþi
desfãºuratã la Lorndra în toamna acestui an.
La ediþia din 2012 a Jocurilor Paralimpice au
fost organizate competiþii pentru 20 de
discipline sportive ºi s-au acordat 503
medalii. La Olimpiadã au fost prezenþi
sportivi din 172 de þãri din întreaga lume.

Printre ei  s-au aflat 6 români admirabili, care
au luat decizia sã sfideze soarta,  sã
transforme imposibilul în posibil participând
la Jocurile Paralimpice din 2012 din  Marea
Britanie. Printre participanþii la Olimpiadã s-
au aflat: Naomi Ciorap, Samuel Ciorap,
Florin Marius Cojoc, Dacian Maksin, Carol
Eduard Novak ºi Imre Torok. Uniidintre
aceºtia nu se aflã la prima competiþie
internaþionalã ºi sunt deþinãtorii unor medalii
obþinute la concursuri europene ºi mondiale. 

Ca un semn de real respect, atleþii români
au fost întâmpinaþi de reprezentanþii
Ambasadei Române la Londra. Efortul lor nu
a fost zadardarnic iar steagul românesc a
fluturat din nou ca urmare a rezultatelor
obþinute de Eduard Novak din Miercurea
Ciuc. Ciclistul român a obþinut medalia de
aur la cursa de urmãrire la ciclism ºi medalia
de argint în cursa de contratimp individual tot
la ciclism.

Desigur, Eduard Novak, nu este la prima
performanþã sportivã. Cu 4 ani în urmã la
Beijing a obþinut titlul de vicecampion
olimpic în cadrul probei de contratimp. Sub
îndrumarea antrenorului sãu italian Cristiano
Valoppi, Eduard Carol Novak a câºtigat, în
2011, titlul mondial la Campionatele
Mondiale din Danemarca, plus o medalie de
argint la cursa pe ºosea.

Asemenea tuturor participanþilor la
Jocurile Paralimpice viaþa lui este o cursã
continuã, este o luptã permanentã care nu se
desfãºoarã doar contracronometru, ci are loc

pe un tãrâm mult mai complex, cel al
discriminãrilor ºi prejudecãþilor de tot felul.
El  este un campion complet care lasã urme
nu numai în cadrul competiþiilor sportive dar
ºi în inimile oamenilor care recunosc cã
succesul nu este condiþionat de starea fizicã,
ci de tãria minþii, de încrederea în sine ºi de
voinþa de a sfida nedreptãþile sorþii.

Iatã cum aratã adevãraþii campioni: sunt

ignoraþi, uneori batjocoriþi ºi chiar urâþi
pentru cã le lipseºte o mânã sau un picior ori
pentru cã nu aratã ca oamenii obiºnuiþi. Nu
aratã ºi nu vor sã fie ca oamenii obiºnuiþi,
fiindcã persoanele cu dizabilitãþi sunt
învingãtori în campionatul vieþii. Sã-i
admirãm, aºadar, ºi sã-i iubim! E mult mai
simplu ºi mai frumos!

Liliana Moldovan

Chipuri  de  campioni

21 21

DIASPORA ROMÂNEASCÃ: 
Valoare Adãugatã a României

O conferinþã a diasporei româneºti independente
Sâmbãtã, 3 noiembrie 2012, Hotel Metropolitan – Atena, Orele 09h00-18h00

Cupon de comandã
“Im Weltraum - Jenseits der Zeit”
“Outer Space - Beyond Time” - CD

12 Euro + Transport

Cupon de comandã
“Comori Transilvane” - 4 DVD

(subtitrate în germanã ºi englezã)
22,99 Euro + Transport



- Stimate d-le dr.Drotloff, ºtiu cã
sunteþi nãscut în Transilvania.
Puteþi sã îmi spuneþi mai multe
despre locul naºterii? Despre
ºcoalã?
- M-am nãscut la Mediaº, un oraº

de mãrime mijlocie din podiºul
Târnavelor,întemeiat de coloniºti saºi
în secolul al XIII-lea, oraº în care
producþia vinului ºi micii meseriaºi au
jucat un rol important pânã la sfârºitul
secolului al XIX-lea, când descoperirea
unor zãcãminte importante de gaz
metan a dus la o dezvoltare industrialã
rapidã. Mediaºul a fost un oraº în care,
timp de mai multe secole, saºii au
constituit elementul majoritar, dar au
convieþuit cu un numãr considerabil de
români. În decursul sec. XX, creºterea
populaþiei a dus la o creºtere subs-
tanþialã a numãrului românilor, dar, în
copilãria mea, la 50.000 de locuitori
încã mai reveneau circa 10.000 de saºi.
ªcoala am fãcut-o, pânã la examenul de
bacalaureat, tot la Mediaº, într-un liceu
cu limba de predare germana, chiar ºi
examenul de bacalaureat s-a dat tot în
limba germanã, dar cu o pregatire
serioasã si la limba ºi literatura românã.
Mi-aduc aminte de cele mai
impresionante texte citite atunci:
“Baltagul” de Mihail Sadoveanu, “Ion”
de Liviu Rebreanu, poeziile lui George
Bacovia ºi Lucian Blaga

- Pasiunea pentru chimie v-a dus
la Cluj. Cum a fost ca student?
- Am fãcut studiile de chimie la

Universitatea Babeº-Bolyai de la Cluj,
terminând în anul 1977. Am trãit
studenþia ca pe o perioadã minunatã din
viaþa mea, în care a fost suficient timp
ºi pentru alte activitãþi, pe lângã
pregãtirea profesionalã, din care pot
enumera: drumeþii, clipe de veselie cu
colegii ºi participarea la concertele date
de minunata Filarmonicã de stat.
Pasiunea pentru muzicã m-a fãcut sã
îmi fac un abonament pentru concertele
de la Casa Universitarilor. Pe clujeni ºi
colegii de studiu - români,maghiari ºi
trei germani din 60 de colegi de an, i-
am cunoscut ca oameni cultivaþi,
deschiºi ºi prietenoºi. A fost minunat la
Cluj. De greutãþile legate de situaþia
economica nu vreau sã vorbesc aici, dar
pot spune doar cã noi toþi, cei care am
trãit acele vremuri, ºtiam cum sã ne
descurcãm, aceeaºi situaþie fiind ºi în
cazul limitãrii razei de acþiune, fie în
ceea ce priveºte posibilitãþile de a
cãlãtori, fie de a ne informa ºi/sau de a
gândi ºi a vorbi liber.

- Odatã, cu ceva timp în urmã,
mi-aþi spus cã adevãrata meserie
aþi învãþat-o la începuturile
carierei dumneavoastre ca
inginer în România. În acele
timpuri , România era un stat
socialist. Ce v-a ajutat în expe-
rienþa dumneavoastrã ulterioarã
din cele învãþate în România?
Repartizat la Întreprinderea

Chimicã de la Râºnov, tranziþia de la
teorie la practicã a fost ca un cutremur
mediu. În primul rând, datoritã faptului
ca am ajuns, împreunã cu alþii , într-o
întrepridere care nu ceruse nici un
absolvent!?. Fusesem trimis de
minister. Pe atunci, orice absolvent

avea garanþia unui loc de muncã, dar nu
ºi a unui scaun ºi a unui birou, cum am
învãþat chiar din prima zi de lucru, cu
exact 35 de ani în urmã. Al doilea lucru
pe care l-am învãþat a fost ºi este valabil
pânã în ziua de azi urmãtorul: dacã îþi
cauþi de lucru, vei avea de lucru. ªeful
meu a sesizat repede cã ne poate
implica, pe noi, “bobocii” abia intraþi în
pâine, în procesul de îmbunãtãþire a
proceselor tehnologice specifice uzinei
ºi iatã cã am devenit util ºi utili! Iar al
treilea lucru a fost constatarea cã orice
proces economic sau social e
determinat de oamenii implicaþi în el.
Dacã eºti chemat ca sã-i conduci ºi sã-i
îndrumi, atunci trebuie sã-i cunoºti, sã
ºtii ce ºi cum gândesc, ce simt ºi ce îi
”mânã” în viaþã. Un adevar valabil
oriunde, în Germania, dar ºi în
România, în America, dar ºi în Asia.
Dacã ºtii cum sã-i iei, ºtii cum sã-i
conduci. A fost cea mai valoroasã

experienþã, rezultat al celor 6 ani
petrecuþi la Râºnov.

- Cum a perceput tânãrul
Hansotto viaþa dupã stabilirea
definitivã în Germania?
- Am venit în Germania în pragul

celei de-a doua tinereþi. La vârsta de 30
de ani, având ºi câþiva ani vechime în
câmpul muncii, eram plin de energie ºi
dorinþa de a munci. Primii paºi în
“lumea liberã” au fost contradictorii:
scãpat de dictaturã, ajuns într-o þarã
liberã, în sens democratic, a trebuit sã
învãþ regulile unei societãþi cu un grad
necunoscut ºi neînchipuit de
organizare, fiind mai greu de înþeles în
primele luni. În afarã de limba ºi cultura
clasicã, învãþate la ºcoalã, totul a fost
nou ºi nu era uºor sã te adaptezi
întotdeauna. Dar oamenii au fost
prietenoºi ºi am primit mult ajutor, aºa
cã, dupã ºase luni de incertitudine ºi de
cãutare a drumului optim, am pornit
înainte cu elan. Pregãtirea profesionalã
ºi cultura generalã adusã din România -
de la liceu, facultate ºi din câmpul
muncii - au fost oricum adecvate pentru
a continua drumul în circumstanþe noi.
Un început nou, ca la Râºnov pe
vremuri, doar cã acum plecam de la un
nivel calitativ diferit.

- În spatele omului de ºtiinþã, al
calculelor matematice ºi

formulelor stufoase ale chimiei,
se ascunde un împãtimit de
culturã, de istorie. De când aveþi
pasiunea muzicii, a studiului
istoriei comunitãþii saºilor ºi a
personalitãþilor marcante ale
saºilor transilvãneni?
- Muzica (clasicã) o iubesc din

copilãrie ºi tinereþe. Atât în casa
pãrinteascã, dar ºi la scoalã, muzica a
jucat un rol important. La liceul german
am avut un profesor de muzicã
remarcabil, neuitatul Ernst Irtel, care
ne-a prezentat toatã istoria muzicii, la
orele sale ascultând discuri, cu ajutorul
unui pick-up marca “Supraphon. Ce
vremuri…! Pasiunea ºi profesio-
nalismul lui au fost una din trãirile
profunde ale primei mele tinereþi, cu un
impact puternic asupra dezvoltãrii mele
spirituale ulterioare. Dragostea pentru
istorie am descoperit-o în clasa a
cincea, când îmi cãzuserã în mânã niºte

manuale de istorie anticã, tiparite în
timpul monarhiei austro-ungare. Le
luam cu mine la ºcoalã ºi le þineam
deschise pe bancã, în timpul orelor de
clasã, fãcând comparaþie cu manualul
actual ºi comentând, cu voce tare,
conþinutul lor. Mã mirã ºi acum, când
vã relatez aceste amintiri prin prisma
omului cu o oarecare experienþã de
viaþã, cã nu m-a fãcut nimeni “duºman
de clasã” ºi nu am fost “înfierat cu
mânie proletarã” din aceastã cauzã!?
Oricum, pasiunea de azi pentru istorie
s-a nãscut deabia la vârsta de 50 de ani,
când - având viaþa cât de cât aºezatã,
cãsãtorit ºi tatã a doi copii de care sunt
foarte mândru - am început sã mã
întreb, pe mine însumi, de unde vin ºi
unde voi merge, dar ºi de unde venim
noi, saºii, cum vom merge înainte, dupã
ce am plecat, majoritatea dintre noi, din
þara de baºtinã.

- Sunteti co-autor, împreunã cu
dl. Gunther Schuster, al unei
lucrãri deosebite, prin conþinut ºi
prezentare graficã, “Mediasch.
Ein historischer Streifzug durch
die siebenbürgisch-sächsische
Stadt an der Kokel”. Aceastã
lucrare amplã mai are o
caracteristicã aparte:este scrisã
atât în limba germanã, cât ºi în
grai sãsesc. Cât timp aþi lucrat la
redactarea ei ºi din ce motiv

apare ºi graiul sãsesc?
- Volumul pomenit este rezultatul

unei munci asidue de circa 6 ani, la care
a contribuit, pe de o parte, o duzinã de
autori ºi redactorul Anselm Roth, de la
Editura “Schiller” din Sibiu, pe de altã
parte, un numãr mare de medieºeni “de
pretutindeni”, care ne-au pus la
dispoziþie “comorile” lor: amintirile lor,
povestea familiilor lor, dar ºi
documente ºi fotografii amintind de
vremurile de demult. Graiul sãsesc îºi
are locul sãu firesc în istoria saºilor: a
fost limbã de circulaþie timp de secole,
germana fiind, mai degrabã, “limba
cancelariilor”; de fapt, chiar ºi azi, în
diasporã, graiul continuã sã fie prima
limbã de care se folosesc mulþi saºi
medieºeni ºi mulþi alþi saºi în familie ºi
faþã de prietenii de origine comunã.
Venind vorba de aceastã carte, am fi
bucuroºi dacã s-ar publica o versiune
româneascã. Spun inteþionat “versiune”
ºi nu “traducere”, caci am vrea sã o
extindem cu concursul unor autori
români, care sã prezinte ºi istoria,
realizãrile ºi personalitãþile române din
Mediaº.

- În zilele de 27 ºi 28 septembrie,
am avut prilejul sã vã vedem nu
doar în calitatea de organizator,
dar ºi în cea de prezentator. ªi
am descoperit, în spatele
cuvintelor, un om sensibil,
deosebit de chimistul riguros ºi
rece, câteodatã. De cand sunteþi
în Asociaþia locului natal
Mediaº? Care este menirea ei?
Cum vedeþi nu numai dialogul
cultural, dar ºi colaborarea
practicã între asociaþia pe care o
reprezentaþi ºi Asociatia Dacia
e.v?
- Eu fac parte din asociaþie de mulþi

ani, dar activez în forumul de
conducere de 8 ani. La ora actual, sunt
referentul cultural al Asociaþiei locului
natal Mediaº. Heimatgemeinschaft
Mediasch e. V., fondatã în 1999, este o
platformã a medieºenilor de
pretutindeni, rãspândiþi în lumea
întreagã, în urma celui de-al doilea
rãzboi mondial, dar ºi a urmãrilor lui,
mai cu seamã a dictaturii comuniste.
Asociaþia doreºte sã cultive spiritul de
comunitate al medieºenilor prin
publicarea de douã ori pe an a unei
reviste ºi organizarea de diferite
întâlniri, printre care se numãrã mai
ales una, desfãºuratã din trei în trei ani
în frumosul oraº Dinkelsbühl. Tot la
trei ani are loc ºi întrunirea saºilor la
Mediaº, la invitaþia primãriei, a bisericii
evanghelice ºi a Forumului Democratic
al Germanilor din România. Întâlnirea,
dialogul ºi timpul petrecut împreunã
întãresc legãturile medieºenilor între ei,
dar ºi cu oraºul natal ºi cu oameni de
acolo - saºi, români ºi maghiari.
Asociaþia locului natal acordã sprijin
material, din donaþiile primite de cãtre
membrii ei, organizaþiilor sãseºti locale,
mai ales sub aspectul ameliorãrii
situaþiei sociale nefavorabile a
bãtrânilor ºi a bolvavilor. Avem, de
asemenea, o activitate culturalã vastã.
Aº dori sã menþionez doar arhiva
istoricã virtualã a Asociaþiei, care
înlesneºte accesul ºi oferã celor

interesaþi informaþii preþioase, necesare
în realizarea unor studii istorice despre
Mediaº. Din aceastã perspectivã,
Asociaþia Saºilor Medieºeni ºi
Asociaþia Dacia urmãresc þeluri
identice, adresându-se unui public
specific fiecãreia în parte, dar care au,
cel puþin, un punct comun: originea din
România. Este firesc ca aceste douã
asociaþii sã-ºi uneascã eforturile, aºa
cum s-a întâmplat cu ocazia
evenimentului de la Nürnberg, din 27 ºi
28 septembrie, pentru a prezenta ºi
cultiva ceea ce este au în comun saºii ºi
românii, dar ºi de a învinge diferenþele
ºi prejudecãþile pe care le-au sãdit
evenimentele istorice din ultimii 90 de
ani între români ºi saºi.

- Care sunt planurile
dumneavoastrã de viitor în
legãturã cu o mai bunã
cunoaºtere nu numai a
României, dar ºi a culturii saºilor
transilvãneni în Germania?
- Dupã aproape 10 ani de muncã în

domeniul cultural sãsesc ºi românesc,
deþin o impresionantã bazã de date ºi
am pus bazele unei reþele considerabile
de persoane care au þeluri asemãnãtoare
ºi intenþia comunã de a promova
dialogul cultural, întâlnirea dintre
oameni într-o atmosferã degajatã,
veselã, de mulþumire. Extinderea reþelei
ºi dialogul sunt þelul principal. În mod
concret, am în plan mai multe proiecte
,mai mari ºi mai mici, cum ar fi:
comemorarea în 2013 a compozitorului
ºi dirijorului Hermann Kirchner, care s-
a inspirat atât din muzica saºilor, cât ºi
din cea a românilor, editarea la
Academia Românã a unui volum de
memorialisticã din sec. XIX, împreunã
cu doamna Ela Cosma, de la Institutul
de Istorie G. Bariþiu din Cluj, pentru a
enumera doar câteva dintre acestea.

- Stimate Dr. Hansotto Drotloff,
vã mulþumesc pentru amabi-
litatea aratatã rãspunzând
acestor întrebãri ºi v-aº ruga sã
adresaþi câteva cuvinte ºi
cititorilor ziarului “Vocea Ta”.
- Tuturor cititorilor ziarului “Vocea

ta”, prietenilor Asociaþiei Dacia e. V.,
celor care ne-au onorat cu prezenþa lor
la Nürnberg, doresc sã le adresez
cordiale salutãri ºi urãri de bine! Sã fim
sãnãtoºi cu toþii, oriunde trãim, sã ne
întâlnim cu bine ori de câte ori este
posibil ºi sã nu uitãm cã ne tragem, cu
tot ceea ce suntem, din acelaºi loc pe
acest pãmânt. Profit de aceastã ocazie
pentru a aduce mulþumirile mele
“colegilor mei de scenã”, doamna
Ionela van Rees Zota ºi domnul
Berthold Staicu, acestui inimos ºi
neobosit promotor al spiritualitãþii
saºilor ºi ºvabilor care este domnul
Horst Göbbel, Preºedintele “Haus der
Heimat”ºi, nu în ultimul rând, celor
care ne-au bucurat vizual ºi auditiv pe
parcursul celor douã seri de înaltã þinutã
artisticã, invitaþii noºtri din România,
dl. ªtefan Elefteriu, Aryna ºi bunul meu
prieten, Nick Langa. Închei cu urarea în
trei limbi, românã, germanã ºi în grai
sãsesc: “Sãnãtate ºi numai bine!” -
“Gesundheit und alles Gute!” - Nor de
geseangd uch allent geadet!”.

Ionela van Rees- Zota

De la creuzet la filele vechilor cronici - un
alchimist al cuvintelor, Dr. Hansotto Drotloff
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- V-aº ruga sã îmi spuneþi câteva cuvinte
despre dumneavoastrã. De unde sunteþi,
studii, premii obþinute în carierã?
- Sunt din Bucureºti, studiez muzica (vioara)

de la 5 ani. Am absolvit Conservatorul Ciprian
Porumbescu-Bucureºti, cu specializare vioarã
solist. În paralel, am studiat compoziþie,
orchestraþie, cercetare sunet. Am mai fãcut ºi
specializare în înregistrãri ºi mixaje audio în
studiourile TVR.  De asemenea, am activat ca
violonist în cadrul orchestrei Operei Naþionale
Române din Bucureºti timp de 12 ani, dupã care
am înfiinþat, în 1994, firma «SOUND EXPERT»,
cea care este, în prezent, producãtorul nostru. Sunt
compozitor, orchestrator, producãtor de coloane
sonore de film, producãtor de filme documentare,
fiind ºi în colaborare permanentã  cu televiziuni
importante din România.

Premiile obþinute de-a lungul carierei sunt
multe.  Amintesc doar câteva :

1996 – Premiul 1 la  “Mediafest”, Bucureºti,
primul festival de advertising din România;

1997 – Premiul 1 la “Festivalul Cerbul de
Aur”, Braºov, pentru piesa « Ready For You »
,interpretatã de Mãlina Olinescu ;

1998 – Menþiune FIDOF, la Festivalul
Internaþional de Muzicã POP Los Angeles, USA; 

1999 – Premiul 1 la “International TV Pop
Festival”, Malta, pentru compoziþie originalã ºi
orchestraþie ;

2004 - Premiul pentru muzicã de film pe anul
2004 , acordat de Uniunea Cineaºtilor din
România;

2007 - Diploma de Excelenþã pentru întreaga
activitate artisticã desfãºuratã în slujba filmului
românesc de animaþie, conferitã de Centrul
Naþional al Cinematografiei ºi Studioul
Cinematografic “ANIMAFILM”-Bucureºti;

2009- Premiul pentru muzicã originalã în
filmul documentar conferit de Uniunea Cineaºtilor
din România.

- Cum aþi ajuns sã colaboraþi?
- Colaborarea cu Aryna (Ramona Gaþe),

sopranã în corul Radiodifuziunii Române din
Bucureºti, a început acum 6 ani, dupã ce am
vizionat un dvd cu opera “Boema” de G.Puccini,

în care ea interpreta rolul “Mimi”. Am fost plãcut
impresionat atât de calitatea interpretãrii, cât ºi a
vocii sale. Ca urmare, am început sã lucrãm
împreunã, cãutând mult timp acea linie ºi
sonoritate care sã ne defineascã ºi sã ne ducã spre
o producþie originalã. Terenul pe care lucrãm
acum, format din vocea Arynei ºi o orchestraþie
electro-simfonicã, consider cã este la baza dezvol-
tãrii proiectelor noastre viitoare ºi cã acum, dupã
ceva ani de muncã, am gãsit un drum muzical care
ne reprezintã ºi în care ne regãsim ca artiºti. 

- Cum a fost drumul pânã la Nürnberg, din
punct de vedere artistic, profesional?
- Cred cã “drumul” pânã la Nürnberg  “s-a

gãsit” el singur. Spun asta pentru cã am studiat ºi
studiez, chiar ºi în momentul de faþã, tot ce s-a
facut în Germania în domeniul muzicii
electronice. Volumul de informaþie este uriaº,
deoarece Germania este foarte prolificã ºi, în
aceastã direcþie (a muzicii electronice), calitatea ºi
complexitatea actului sãu artistic evolueazã în
permanentã legãturã cu dezvoltarea tehnologicã,
nefiind însã “subjugatã” de aceasta, ceea ce este un
mare câºtig profesional (pentru compozitorii
germani de gen). Trebuie sã compunem muzica
pentru a transmite sentimente, pentru a evolua
spiritual ºi nu pentru a “învârti” de butoane ca sã
vedem “ce iese”. Deci, cred cã momentul
Nürnberg, s-a “întâmplat” normal, dat fiind faptul
cã gândirea mea artisticã ºi tehnicã se regãseºte,
cumva, în “filonul” german. Am dorit sã fim
prezenþi aici, unde muzica electronicã are un
standard foarte înalt.

- Vã rog sã îmi spuneþi impresiile
dumneavoastrã despre seara de 28 sep-
tembrie, despre spectacol.
- Vreau sã mulþumesc, în primul rând,

organizatorilor acestui eveniment, prieteni ºi
oameni de excepþie, Asociaþia DACIA, Aºii
Români, ziarul Vocea Ta, care au fost alãturi de
noi  ºi au avut grijã ca totul sã decurgã foarte bine.
Personal nu am avut emoþii, eram doar curios sã
vãd reacþia publicului german la muzica noastrã.
Dupã o muncã susþinutã, de ani de zile, e mai greu
sã ai emoþii, dar eºti foarte nerãbdãtor sã “simþi”

reacþia publicului, supremul nostru judecãtor.
Cred, însã, cã  Aryna a simþit din plin emoþiile, dar
cele constructive (cum se putea altfel?), aºa cã,
interpretarea ei a fost pe mãsura aºteptãrilor, adicã
de mare clasã.

- Spectacolul pe care l-aþi prezentat
publicului german credeþi cã v-a ajutat sã
stabiliþi noi prietenii sau contacte utile
carierei profesionale?
- Noi prietenii, în mod sigur, da. Este vorba de

organizatorii noºtri, menþionaþi anterior. Dacã vor
mai urma ºi alte concerte cu un grad mai mare de
participare, implicare ºi desfãºurare artisticã,
atunci înseamnã cã discuþiile avute, dupã concert,
cu personalitãþi de marcã din Nurnberg, precum
domnul Horst Göbbel, Preºedintele  "Haus der
Heimat", au avut, într-adevãr, efect. Mai mult
decât atât, prieteniile vechi, ca cele cu domnul
Nicky Langa, ce a impulsionat ºi susþinut, într-o
mare mãsurã, acest proiect ºi cu domnul Hansotto
Drotloff, care de fiecare datã a fost alãturi de noi
cu sfaturi ºi acþiuni deosebit de importante, cred cã
s-au consolidat ºi mai mult. Sunt prieteni
adevaraþi, cãrora doresc sã le mulþumesc în mod
special. Proiectul pe care l-am conceput este de o
complexitate artisticã ridicatã ºi necesitã resurse
importante pentru o evoluþie semnificativã, dar
care poate fi remarcabil în cadrul unei acþiuni
culturale de anvergurã. Este prea devreme ca sã
mã pronunþ despre ce va fi dupã acest concert.
Depinde de o serie de factori pe care nu îi cunosc,
încã. Oricum, intenþia mea este sã merg,
bineînþeles, mai departe.

- Care sunt planurile dumneavoastrã de
viitor din punct de vedere artistic?

- Proiectul prezentat, “Outer Space-Beyond
Time”, are trei pãrþi, cu dificultate ºi complexitate
crescândã. Noi am prezentat numai una. Existã o
temã la fiecare. Acum a fost despre pericolul
scãpãrii de sub control a dezvoltãrii  maºinãriilor
care ne înconjoarã. Consider cã nu este o glumã ºi
nici cã am fi foarte departe de momentul respectiv.
Doresc sã continui acest proiect, mai ales cã ideile
s-au aºezat deja. Sperãm sã gãsim susþinerea
necesarã realizãrii lui. Poate o vom gãsi chiar aici.
Ca spectacol, aº dori sã implic ºi artisti din
Nürnberg pentru partea coralã ºi de coregrafie .
Aceasta ar transforma totul într-o co-producþie
româno-germanã de mai mare anvergurã.  De
asemenea, avem în lucru proiectul Arynei, care o
va defini cât se poate de clar în acest nou stil de
muzicã ºi care va conþine multe elemente
interesante, atât componistice, cât ºi orchestrale,
inclusiv  maniera de a gândi  linia vocalã ºi
interpretarea. Este o provocare pentru amândoi.

- Cum este omul ªtefan Elefteriu în afara
spaþiului artistic? Aveþi hobbyuri, pasiuni?
- Am, desigur. Unele nu sunt prea departe de

ceea ce fac efectiv. Am o specializare în
electronicã (am construit nenumãrate aparate
audio profesionale de-a lungul timpului, de la
amplificatoare pânã la sintetizatoare analogice).
Îmi place ca, uneori, sã mai scriu ºi versuri, în
limba englezã, dar am fost “surclasat” de fiul meu,
care este absolvent al King’s College – Londra ºi
care a scris  versurile prezentului album. Între
timp, am mai descoperit ºi o atracþie cãtre grafica
computerizatã. Dar, ca multor alþi bãieþi, mi-au
plãcut ºi m-au pasionat, întotdeauna, maºinile.

Ionela van Rees - Zota

Portret de artist:
ªtefan Elefteriu

- V-aº ruga sã îmi spuneþi câteva
cuvinte despre dumneavoastrã. 
- Sunt bucureºteancã.  Studiez

muzica de mic copil. Cursurile scolii
generale ºi liceul le-am urmat  la Liceul
de muzicã “Dinu Lipatti”, iar în 2006 am
absolvit Universitatea Naþionalã de
Muzicã din Bucureºti, sectia canto, la
clasa prof. Maria Slãtinaru-Nistor.

- Cum aþi ajuns sã colaboraþi cu
compozitorul ªtefan Elefteriu?
- În 2006 l-am cunoscut pe dl.

ªtefan Elefteriu, compozitorul care a
reuºit sã punã vocea mea, dupã pãrerea
cunoscãtorilor ºi iubitorilor de muzicã,
pe fãgaºul profesional adecvat.
Ascultându-i o parte din creaþiile

muzicale, am realizat cã suntem pe
aceeaºi lungime de undã, iar cariera mea
profesionalã va cunoaºte o turnurã
pozitivã. Trecând de la muzica coralã
(eu fiind artist liric în Corul
Radiodifuziunii Române din Bucureºti),
saltul tehnic de la clasic la electro-opera
a fost mare ºi pot spune, abia acum, un
pic dificil din punct de vedere
interpretativ. Dar, lucrul asiduu ºi
sfaturile primite de la maestru m-au
facut sã mã simt în noua posturã
interpretativã ca într-o mãnuºã. De aici ºi
pânã la înregistrarea în studiou a pieselor
vocal-instrumentale din albumul „Im
Weltraum – Jenseits der Zeit” nu a mai
fost de fãcut decât un mic pas. Rezultatul
(îmi doresc din tot sufletul!) sper cã a

fost pozitiv, dupã seara deosebitã, pentru
mine, ca artist ºi ca om, de la Nürnberg.

- Vã rog sã îmi spuneþi impresiile
dumneavoastrã despre seara de
28 septembrie, despre spectacol.
- Pot spune cã a fost o searã mirificã,

cu mari emoþii, constructive însã, ºi cu
un public foarte cald ºi primitor.  Când
am pãºit pe scenã, în lumina
reflectoarelor, am putut simþi aceºti
oameni  minunaþi trãind alãturi de mine.
De aici încolo, totul s-a desfãºurat într-o
ordine fireascã, dar cu parfumul ºi feeria
unui basm de Andersen. Aº dori pe
aceastã cale sã mulþumesc doamnei
Adriana Geangu, cea care mi-a creat, din
punct de vedere estetic, imaginea ºi celui
care ne-a fost tot timpul alãturi, ca
prieten ºi sfãtuitor, dl. Nick Langa, cel
care împreunã cu minunata Ionela van
Rees Zota au fost argintul viu ºi energia
acestor douã seri culturale. Dar în spatele
oricãrui adult, fie el artist sau nu, existã o
mamã care l-a încurajat ºi susþinut
permanent, de-a lungul vieþii:  mama. Îi
mulþumesc mamei mele pentru
sacrificiile fãcute pentru ca visul meu ,
de a cânta, sã devinã realitate.

- Spectacol pe care l-aþi prezentat
publicului german credeþi cã v-a
ajutat sã stabiliþi noi prietenii sau
contacte utile carierei
profesionale?
- Am avut bucuria ºi onoarea sã

cunosc oameni cu o culturã muzicalã
vastã, foarte receptivi ºi prietenoºi. M-au
bucurat enorm aprecierea ºi simpatia
care mi-au fost arãtate de cãtre
organizatori, dna. Ionela van Rees Zota
ºi dl. Berthold Staicu, de omul modest,
dar foarte deschis sufleteºte, dl. dr.
Hansotto Drotloff, dar mai ales bucuria
cã a participat la un spectacol minunat pe
care am vãzut-o pe faþa dlui. Horst
Goebbel, Preºedintele “Haus der
Heimat”. Tuturor celor prezenþi la
concert doresc sã le transmit caldele
mele mulþumiri ºi adânca mea
recunoºtinþã pentru cã au fost  alãturi de
mine la acest nou început în cariera mea
profesionalã, apariþia solo pe scenã.

- Care sunt planurile
dumneavoastrã de viitor, din
punct de vedere artistic?
- Ca orice artist, tind spre mai bine

din punct de vedere muzical ºi al

prezenþei solo. Sper ca ºi urmãtoarea
colaborare a maestrului ªtefan Elefteriu
cu mine sã fie la fel de prolificã ºi
fructuoasã. De asemenea, pot spune cã
acest public german m-a cucerit din
prima clipã prin cãldura manifestatã. Pot
sã îi asigur pe melomanii  din Nürnberg,
români, saºi sau germani cã niciodatã nu
voi refuza o invitaþie din partea unor
organizatori de aici ºi întotdeauna voi
reveni cu multã plãcere ºi bucurie.

- Cum este omul Aryna în afara
spaþiului artistic? Aveþi hobbyuri,
pasiuni?
- Omul Aryna este unul normal, cu

bucuriile ºi trãirile pe care le are fiecare
dintre noi. Dar, muzica, care este esenþa
vieþii mele, m-a ajutat ºi mã ajutã sã mã
definesc ca om ºi ca artist. Îmi place sã
cãlãtoresc, sã cunosc locuri, oameni ºi
culturi diferite. În încheiere, aº dori sã
adresez urãrile mele de bine cititorilor
ziarului “Vocea Ta” ºi sã îi asigur cã,
poate, cât de curând, ne vom revedea. O
parte din sufletul meu a rãmas la
Nürnberg, datoritã cãldurii ºi ospitalitãþii
cu care am fost întâmpinatã.

Ionela van Rees - Zota

Portret de artist: Aryna
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Stimaþi membri ºi prieteni ai “Apoziþiei”

Societatea Culturalã Româno-
Germanã „Apoziþia”  a organizat, cu
sprijinul Consulatului General al
României din München, o searã culturalã
dedicatã literaturii române contemporane,
sub forma unui dialog între prof.univ.dr.
Ion Pop ºi dr. Gelu Ionescu.

Profesorul Ion Pop, nume de prestigiu
al literaturii române contemporane,
teoretician al avangardei literare, poet,
critic ºi istoric literar, a fost decan al
facultãþii de litere a Universitãþii „Babeº-
Bolyai” din Cluj, director al Centrului
Cultural Român din Paris ºi a condus timp
de 17 ani cunoscuta revistã clujeanã
”Echinox” – perioadã în care, alãturi de
Marian Papahagi, Ioan Vartic ºi alþii, a
contribuit la formarea câtorva generaþii de
scriitori. A publicat mai multe volume de
versuri, numeroase cãrþi de istorie ºi
criticã literarã, a coordonat Dicþionarul
analitic de opere literare româneºti. Este
membru al Uniunii Scriitorilor, distins în
mai multe rânduri cu Premiul Uniunii
Scriitorilor, iar în 1985 a primit Premiul

Academiei Române.
Istoricul ºi criticul literar Gelu

Ionescu, preºedinte de onoare al Societãþii

Culturale „Apoziþia”, este mult prea bine
cunoscut în rândurile comunitãþii
româneºti din München, ºi nu numai, ca sã

mai fie nevoie aici de o prezentare
specialã.

Manifestarea  a avut loc miercuri 19
septembrie a.c. între orele 18:00 ºi 20:00,
la Casa Româneascã (Consulatul General
al României), Richard-Strauss-Str.149,
81679 München (metroul U4, staþia
Richard-Strauss-Straße).

Dorim sã mulþumim prin aceasta
domnului dr. arh. Gheorghe Sasarman,
membru ºi fost preºedinte al asociaþiei
noastre, pentru iniþiativa sa în vederea
înlesnirii acestei întâlniri, deasemenea
Consulatului General al României din
München pentru sprijinul acordat prin a ne
oferi posibilitatea desfãºurãrii acestei seri
în încãperile “Casei Româneºti”.

Societatea Culturalã Româno-
Germanã “Apoziþia”, München

Comitetul de Conducere
Dan Ciudin

preºedinte
www.apozitia.de

A. I. CUZA - Gesellschaft für
Literatur, Musik und Kunst e. V.

Heidelberg
Josif Herlo, 1. Vorsitzender

Seara culturalã ”Literatura
Românã Contemporanã” 

Miercuri 19.09.2012, ora 18:00 - Consulatul General al României 

Stimaþi prieteni,

Ne bucurãm sã vã putem anunþa cã
vom avea, în sfârºit, o bibliotecã proprie ºi
asta tocmai în clãdirea gãrii centrale
(Hauptbahnhof) din Heidelberg, la etajul 1,
intrare în dreapta rest. “Zapata”, în
WeltHaus - un centru care reuneºte mai
multe organizaþii ºi unde am închiriat ºi noi
un mic spaþiu. Cu sprijinul oraºului, spaþiul
respectiv, unde erau birouri DB
dezafectate, a fost asanat. Încãperea
noastrã este micã (trebuie plãtitã chirie,
chiar dacã nu mult), dar vom putea
beneficia ºi noi de un spaþiu comun pentru
diferite activitãþi (o salã de 60 m pãtra?i
unde putem organiza sãptãmânal întâlniri)
ºi de dependinþe - WC-uri, o bucãtãrioarã,

un birou comun.
Vom stabili o zi/searã în sãptãmânã,

când ne vom putea întâlni în mod regulat ºi
vã vom anunþa.

Inaugurarea centrului va avea loc vineri
19 oct., ora 19.00. Toþi cei doritori sunt
bine veniþi, intrarea este liberã.

Cu aceastã ocazie, vom primi vizita
unei delegaþii a oraºului Bârlad, în frunte
cu primarul, domnul Constantin
Constantinescu, pentru a stabili relaþii de
colaborare. Vã vom anunþa cine mai vine.
Cum se ºtie, Al. I. Cuza ºi-a început viaþa
la Bârlad ºi a-ncheiat-o aici, la Heidelberg.

Cu stimã,
Comitetul (Vorstand)
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În editura „Noack & Block din
Berlin“ a apãrut recent o culegere de
eseuri de Ana Blandiana, una dintre cele
mai importante poete din România,
traduse în limba germanã ºi publicate
într-un volum cu titlul „Într-un han
spaniol“. Katharina Kilzer de la FAZ a
selecþionat pentru acest volum
impresionante eseuri care trateazã tema
libertãþii. Volumul conþine ºi contribuþii
privind viaþa ºi opera Anei Blandiana.
Pentru prezentarea cãrþii, societatea Al.
Ioan Cuza din Heidelberg invitã la o
searã literar-muzicalã, la care va fi
prezentã ºi autoarea Ana Blandiana.
Prezentarea va fi fãcutã de Katharina
Kilzer. Serata va avea loc vineri, 26
octombrie, ora 19, în sala Hilde Domin,
Stadtbücherei Heidelberg. În prima
parte a întâlnirii, un tânãr poet din
Bucureºti, Daniel Dãian, îºi va prezenta
volumul de poezii recent apãrut „Þipã-

tul rotund“. Seara va fi încadratã muzi-
cal de celista Ioana Meier-Ostafi cu
piese de Bach, Corelli, Paganini ºi
improvizaþii personale. Toþi cei
interesaþi sunt bineveniþi, intrarea este
liberã.  

Literarisch-
musikalischer Abend
Von Ana Blandiana, eine der

bedeutendsten Dichterinnen
Rumäniens, ist vor kurzem im Berliner
Verlag Noack & Block ein Buch mit
dem Titel „In einer spanischen
Herberge“ in deutscher Sprache
erschienen. Die Herausgeberin,
Katharina Kilzer, Mitarbeiterin der
FAZ, hat darin eine Auswahl von
eindrucksvollen Essays getroffen, die
das große Thema „Freiheit“ behandeln.

Ergänzt ist der Essayband von
Beiträgen zu Leben und Werk Ana
Blandianas. Nun lädt die Cuza-
Gesellschaft aus Heidelberg am Freitag,
26. Oktober, 19 Uhr, zu einem
literarisch-musikalischen Abend im
Hilde-Domin-Saal der Stadtbücherei
Heidelberg ein, um das Buch
vorzustellen. Die Autorin wird
persönlich anwesend sein und von
Katharina Kilzer eingeführt. Im ersten
Teil der Veranstaltung stellt sich Daniel
Daian, ein junger rumänischer Dichter
aus Bukarest, vor. Er liest Gedichte aus
seinem jüngst erschienenen Band „Der
runde Schrei“.Musikalisch wird die
Veranstaltung von der rumänischen
Cellistin Ioana Meier-Ostafi umrahmt
mit Werken von Bach, Corelli, Paganini
und eigene Improvisationen für Cello.
Alle Interessierte sind willkommen.
Der Eintritt ist frei.

Invitaþie  -  searã  literar-mmuzicalã  cu  Ana
Blandiana-  26  octombrie  Heidelberg

Festivalul Callatis de la Mangalia a debutat
anul acesta cu Miss Diaspora, concurs organizat
anual de cãtre  domnul Cornel Diaconu. Desfãºurat
în portul turistic din Mangalia, concursul de Miss a
adus pe scenã 18 concurente din 12 þãri, cu vârsta
cuprinsã între 16 ºi 23 ani. 

Prim sponsor oficial al concursului este în
fiecare an, d-nul Virgil Stancu, proprietar al
complexului hotelier Paradiso din Mangalia, care a
asigurat fetelor  participante cazarea ºi masa, pe
toatã perioada de pregãtire si desfãºurare a
concursului Miss Diaspora, precum ºi premiul
”Paradiso”.

În afarã de Trofeul Miss Diaspora 2012, au
fost acordate premiul I, II, III ºi de popularitate,
astfel: Bianca Lazar (Australia) – Miss
Diaspora, Irina Petrescu (Germania) – Premiul
“Paradiso”, Adelina Andronic (Italia) –
Premiul II, Diana Elena Ciubotaru (Italia) –
Premiul III, Alexandra Talapan (Spania) –
Premiul de Popularitate.

Am bucuria de a vi-o prezenta astãzi pe
domniºoara Irina Teodora Petrescu, câºtigãtoare a
Premiului Paradiso din cadrul Miss Diaspora 2012.   

Silvana Retter:  Irina, fã-mi te rog o scurtã
prezentare despre tine.

Irina Teodora Petrescu:  Mã numesc Irina
Teodora Petrescu, am 17 ani, sunt elevã la
Humboldt-Realschule din Mannheim ºi locuiesc în
Germania împreunã cu pãrinþii mei, de
aproximativ 3 ani. 

S.R. Cum ai aflat de concursul Miss
Diaspora?

I.P. Iniþial am aflat despre concurs de la
doamna Maria Kando, care este conducãtorul
Ansamblului folcloric  ”Floare de Colþ”, din

Stuttgart. Ulterior, am luat legãtura cu domnul
Lucian Glass, care conduce Liga Asociaþilor
Româno-Germane din Germania ºi care mi-a
indicat sã mã înscriu pe pagina oficialã a
concursului , unde am ºi contactat-o pe doamna
Gina ªtefan, organizator al concursului Miss
Diaspora. 

S.R. Ce s-a întâmplat dupã înscrierea la

concurs?
I.P. M-am înscris pe la sfârºitul lunii iunie ºi

concursul a avut loc în perioada 10-25 august,
aºadar pe data de 10 august am plecat la Bucureºti,
pentru întâlnirea oficialã cu fetele participante ºi cu
organizatorii. De acolo am plecat cu toþii la
Mangalia, pentru pregãtirile preliminare.  Perioada
de pregãtire a durat douã sãptãmâni, iar concursul
în sine a avut loc într-o singurã zi.

S.R. Cum te-ai simþit printre celelalte
participante ºi cum le-ai regãsit pe fetele românce
din celelalte þãri?

I.P. Fiecare din fetele participante au venit cu
propria lor poveste de viaþã, deosebitã, ºi chiar
diferitã una de cealaltã. Am simþit multã emoþie,
mult dor de casã, respectiv de România, dor de
familie. Unele dintre ele erau plecate din þarã de

mici, împreunã cu familia, altele plecaserã singure,
la muncã, pentru a-ºi câºtiga un trai mai bun. 

S.R. Te simþi mai diferit dupã experienþa
aceasta?

I.P. Am simþit în aceste douã sãptãmâni cã am
putut lega cu aceste fete, o legãturã mai puternicã ºi
mai realã, sincerã, decât în aceºti trei ani, cu
oricine, în Germania.  Ne-a apropiat faptul cã

suntem aproximativ de aceeaºi vârstã, dar mai ales
faptul cã suntem românce plecate într-o þarã
strãinã. 

S.R. Prin ce probe a trebuit sã treceþi?
I.P. Probele nu au fost atât de grele pe cât ne-

am fi aºteptat. Au constat din ”proba de folclor”,
unde a trebuit sã dansãm,  ”prezentarea rochiilor de
searã”  ºi cea mai ineditã probã, respectiv ” Miss
Ministru la minut”, în care am fost întrebate ce am
face dacã am deþine ºefia Ministerului Turismului.
Eu, cel puþin, am rãspuns cã aº deschide un muzeu
al ”Epocii de Aur”.  Apoi, dupã prima preselecþie
în care s-au ales ultimele 10 finaliste, fetele au mai
trecut prin proba prezentãrii  unor rochii de searã,
special create pentru concurs, de cãtre un designer
Italian ºi proba individualã în care fetele ºi-au
prezentat talentele. 

S.R. ªi, a venit ºi momentul cel mai
emoþionant al concursului: înmânarea premiilor ºi
anunþarea câºtigãtoarelor, moment pe care tu l-ai
trãit din plin, cu un zâmbet larg ºi frumos pe buze,
câºtigând premiul….

I.P. …Paradiso  - premiul special, desemnat
de d-nul Virgil Stancu, proprietarul hotelului
Paradiso din Mangalia ºi sponsor principal al
concursului Miss Diaspora!

S.R. Ce înseamnã ”premiul Paradiso”?
I.P. Timp de un an de zile voi fi imaginea

hotelului Paradiso, voi apãrea pe flyere, postere ºi
voi fi implicatã în tot ceea ce þine de imaginea ºi
promovarea hotelului. Voi participa la târguri de
turism, întâlniri între parteneriate, etc.

S.R. Cum vei reuºi sã faci asta cât timp va
trebui sã mergi ºi la ºcoalã? În plus, ºtiu cã eºti ºi
un mic artist: pictezi.

I.P. Responsabilitãþile mele nu se vor
interpune cu ºcoala. Voi face asta doar în timpul
vacanþelor sau în weekenduri.  ªi da, pot spune cã
pe lângã activitãþile ºcolare, ºi pictez. Am organizat
chiar ºi un vernisaj cu vânzare, în cadrul cafenelei
Café Filsbach din centrul Mannheimului, vernisaj
care s-a numit  ” Wonderland”.

S.R. De ce ”Wonderland”?
I.P. ”Wonderland” pentru cã a fost o

colaborare între mine ºi o colegã, picturile noastre
fiind o combinaþie între ”abstractul” pictat de mine
ºi ”animeul” - adicã desenul animat pictat de cãtre
colega mea. Vernisajul a fost un success ºi prin
faptul cã am reuºit sã vând aproximativ jumãtate
din picturile mele. 

S.R. Irina, îþi mulþumesc pentru interviul
acordat ºi îþi doresc ºi pe mai departe, mult
success!
SILVANA RETTER, Dipl. Jurnalist-Fotograf

MISS DIASPORA –
MANGALIA 2012 
Interviu cu  reprezentanta  Germaniei,
d-ra Irina Teodora Petrescu
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Amorsa confuziilor se regãseºte
într-o Ordonanþã de Urgenþã
Guvernamentalã (OUG107/2010), cu
aplicabilitate de la 1 ianuarie 2011,
prin care se modificã, art.259 al.2, din
Legea 95/2006, care prevedea cã
asigurarea de sãnãtate se calculeazã
pentru diferenþa dintre cuantumul
pensiei ºi limita supusã impozitului
pe venit. Deci, numai pensiile
începând de la 1.000 de lei în sus (10
milioane lei vechi) erau supuse
contribuþiei la asigurarea de sãnãtate.
Rezulta cã cel puþin jumãtate din

pensionari nu plãteau aceastã
contribuþie. 

Vara aceasta am stat douã luni ºi
jumãtate în România ºi am avut
contact cu aproape toate pãturile
sociale de cetãþeni. Confuzia în
rândul pensionarilor este enormã. Ei
confundã impozitul pe salariu ºi cota
de asigurãri sociale, de pe timpul când
erau angajaþi, cu contribuþia de
asigurare de sãnãtate. Dacã primele
douã reþineri au dispãrut o datã cu
ieºirea la pensie, ei nu pricepeau de ce
trebuie sã mai plãteascã în continuare

ºi asigurarea de sãnãtate, „cã doar am
plãtit aceasta cât lucram”, susþineau
ei. Aºa cum scriam la început,
confuzia aceasta a fost ºi este
alimentatã în scopuri politice.

OUG107/2010 modificã art.259,
al.2, astfel: „contribuþa la asigurarea
de sãnãtate, datoratã de pensionarii
ale cãror venituri din pensii
depãºesc 740 lei, este de 5,5%” (faþã
de 6,5%, cât era înainte). Tot în
aceastã Ordonanþã se specificã faptul
cã, prin plata respectivã, nu poate
rezulta o pensie mai micã de 740 de
lei. Contestatã la Curtea Constituþio-
nalã, aceasta, prin Deciziile 223 ºi
224, „constatã cã dispoziþiile art.259
alin.2 (conform OUG107 /2010) din
Legea 95/2006 privind reforma în
domeniul sãnãtãþii sunt constitu-
þionale în mãsura în care se
interpreteazã în sensul cã procentul de
5,5% se aplicã numai asupra
veniturilor din pensii care depãºesc
740 de lei”.

Deci, CCR nu modificã cu nimic
textul OUG107/2010. Dar deodatã s-
au „deºteptãþit” politicienii, ºi-au adus
aminte de alegeri ºi au „înþeles”, din
decizia CCR, cã doar pentru sumele
de peste 740 de lei trebuia sã se
plãteascã asigurarea de sãnãtate, deci
„hoþie”, mare „hoþie”! Ori este clar,
elementar chiar, cã expresia cu
pricina se referã la întreaga pensie
mai mare de 740 de lei. Altfel, atât
Ordonanþa, cât ºi CCR nu ar specifica
explicit faptul cã în urma aplicãrii noii
Ordonanþe „nu poate rezulta o pensie
mai micã de 740 de lei”. 

Deºi s-a folosit cu mare succes în
campania electoralã de aceastã
confuzie, guvernul USL a dat, la o zi
dupã instalare ( 8 mai 2012),
Ordonanþa 15/2012, care modificã
din nou Art.259, al.2 astfel:  ”Fondul
naþional unic de asigurãri sociale de
sãnãtate o reprezintã numai partea
de venit care depãºeºte nivelul de
740 de lei”. Acum, formularea este
fãrã echivoc.

Dar dacã OUG107/2010 nu s-a
aplicat corect (aºa cum susþine ºi
astãzi Guvernul), de ce a fost
nevoie de modificarea ei? Era
suficient doar ca Legea sã se aplice
corect de acum înainte! Prin
emiterea noii Ordonanþe se
confirmã faptul cã OUG107/2010
s-a aplicat corect! Deci, între noi fie
vorba, în care bazã legalã se
restituie cei 40 de lei, pe ultimele 16

luni, pensionarilor cu pensii mai
mari de 740 de lei? Sau este vorba
de o mitã electoralã de 640 de lei
pentru cca. 2 milioane de
pensionari?

Rãspunsul la întrebarea dacã
Ordonanþa 107/2010 a fost bunã sau
rea este o altã discuþie care trebuie
purtatã într-un alt context. 

Guvernul, prin OUG15/2012, ºi-
a dat seama de aspectul pur politic al
sloganelor amintite ºi a procedat
urgent ºi corect la reglementarea
necesarã pentru a fi plãtiþi legal cei 40
de lei lunar.

Concluzie:
Este de neînþeles de ce

contribuþia la asigurarea de
sãnãtate este privitã ca un impozit
ºi nu ca o ASIGURARE. Faptul cã
OUG15/2012 face referire la
„Fondul naþional unic de
asigurare” încalcã drepturile
cetãþenilor de a-ºi alege singuri Casa
de Asigurare (aºa cum e în UE).
Consider cã trebuie combãtut acest
principiu al „fondului unic”. Cât timp
el existã, pensionarii ºi, în general,
cetãþenii României nu vor avea
asigurate servicii corecte ºi civilizate
de sãnãtate.

Dacã ar exista Case de Asigurãri
alternative (în concordanþã cu o lege
viabilã a sãnãtãþii), românii ar avea
posibilitatea sã alegã spre care Casã
de Asigurare ar fi bine sã se îndrepte.
Acestea ar concura între ele în
câºtigarea cât mai multor
contribuabili, conºtienþi fiind de
faptul cã acest lucru este posibil doar

prin garantarea unor servicii
impecabile. De asemenea, Bugetul de
Stat ar fi mult uºurat. Fãrã aceastã
variantã, se pot face nenumãrate Legi
ale Sãnãtãþii, pentru cã ciubucul, lipsa
de medicamente, îngrijirile medievale
din unele spitale nu vor dispãrea.

Sunt sigur cã populaþia,
pensionarii, indiferent de banii pe
care-i primesc, vor face asigurãri pe
întreaga sumã a pensiilor (aºa cum
este corect), în condiþiile în care ºtiu
cã drepturile lor sunt respectate ºi nu
trebuie ca mai mult de jumãtate din
pensie sã o cheltuiascã pe
medicamente ºi pe îngrijiri medicale. 

Consider cã OUG 15/2012 nu
este în spiritul echitãþii sociale
deoarece pensionarii cu pensii mari
(unele de mii de lei) primesc acum în
plus 40 lei lunar, în timp ce
pensionarii cu pensii mici nu primesc
nimic. Cu toþii dorim ca pensionarii,
ºi nu numai ei, sã aibã mai mulþi bani,
sã trãiascã mai bine, dar asta nu cu
preþul încãlcãrii legilor ori cu cel al
speculaþiilor politice. Dorim ca ei sã
poatã beneficia cu adevãrat de
contribuþia de sãnãtate, sã primeascã
compensate toate medicamentele ºi
sã nu tremure de fricã, cã în cazul
internãrii în spital, nu au bani
„suplimentari” pentru medicamente,
medici, asistente, surori ºi femeile de
serviciu”

NB. Dar cum sã asiguri toate
acestea când România va fi de acum
înainte, timp de 3 luni, fãrã ministru
la Sãnãtate (?!), care ºi el ºi-a luat
zborul, dupã ceilalþi 6-8 miniºtrii, în
ultimele 5 luni !

Ing. Emil Mateiaº

Cine minte pensionarii din România?
Cunoscutele afirmaþii „s-au tãiat pensiile”, „s-a reþinut
ilegal din pensii”, au reuºit sã ducã în eroare milioane
de români. Din pãcate, aceste slogane au fost ºi încã

mai sunt folosite de mulþi politicieni, ele jucând un rol
hotãrâtor în rezultatul alegerilor. Ele nu fac altceva

decât sã sustragã atenþia de la adevãratele probleme
ale pensionarilor. Pentru cã ce conteazã 40 de lei în
plus (din pãcate, doar la cei cu pensii mari!) când

adevãraþii nevoiaºi nu ºtiu cum sã-ºi drãmuiascã pensia
ca sã le ajungã banii pentru medicamente, medic ºi

spital, cu toate cã „beneficiazã” de serviciile gratuite,
oferite de Casa Naþionalã de Asigurãri de Sãnãtate..
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Condiþii valabile pentru obþinerea
cetãþeniei germane : 

- Perioada de ºedere neîntreruptã pe teritoriul
Germaniei de minimum 8 ani;

- Disponibilitate de renunþare la actuala cetãþenie
(excepþie fac cetãþenii statelor UE); 

- Fãrã cazier judiciar; 
- Recunoaºterea principiilor statului de drept; 
- Cunoºtinþe de limba germanã (scris, citit,

vorbit); 
- Contract de muncã pe perioadã nedeterminatã

sau dovada unei surse de venit; 
- Promovarea testului de încetãþenire (valabil de

la 1 septembrie 2008).
În cazul unui strãin cãsãtorit cu un cetãþean

german, cererea de încetãþenire poate fi depusã dupã
o perioadã de ºedere neîntreruptã pe teritoriul
Germaniei de doar 3 ani. 

Despãgubirile de la ANRP, amânate
pânã în 2012

În conformitate cu prevederile art. 3, lit. h al Legii
nr. 247/2005, titlul VII, modificat prin O.U.G. nr.
81/2007, persoanele îndreptãþite a  primi despãgubiri
din partea statului român pot opta pentru despãgubiri,
în numerar, pânã la contravaloarea a maximum
500.000 RON, diferenþa pânã la valoarea înscrisã în
titlul de despãgubire fiind convertitã de cãtre ANRP
în acþiuni la Fondul Proprietatea, ce vor putea fi
tranzacþionate dupã listarea acestora la Bursa de
Valori Mobiliare. Sumele aferente despãgubirilor în
numerar se plãtesc în douã tranºe, pe parcursul a doi
ani, calculate cu începere de la data emiterii titlului de
platã, pânã la concurenþa sumei de 500.000 RON,
chiar dacã valoarea titlurilor de despãgubire
depãºeºte aceastã sumã. Sumele aferente
despãgubirilor în numerar în cuantum de maximum
250.000 RON se vor plãti într-o singurã tranºã.
Despãgubirile în numerar mai mari de 250.000 RON,
dar pânã în 500.000 RON, se vor plãti astfel: prima
tranºã a despãgubirilor în numerar va fi în cuantum

de 250.000 RON, cea de-a doua tranºã a
despãgubirilor va fi reprezentatã de diferenþa între
cuantumul total al despãgubirilor în numerar ºi suma
de 250.000 RON. Suma de pânã la 500.000 RON
urmeazã a se acorda pentru fiecare dosar de
despãgubire, cu menþiunea cã, în ipoteza în care
obiectul cererilor de restituire, deºi identic, a fost
disjuns, pretenþiile de restituire fiind soluþionate de
entitãþi diferite, dosarele respective se vor conexa,
socotindu-se a fi un singur dosar de despãgubire.
Conform Ordonanþei de Urgenþã nr. 62 din 30 iunie
2010, adoptatã de Guvernul României ºi publicatã în
Monitorul Oficial nr. 446 din 1 iulie 2010, pe o
perioadã de 2 ani se suspendã emiterea titlurilor de
platã prevazute în titlul VII "Regimul stabilirii ºi
plãþii despãgubirilor aferente imobilelor preluate în
mod abuziv" din Legea nr. 247/2005 privind reforma
în domeniile proprietãþii ºi justiþiei, precum ºi unele
mãsuri adiacente. Pe perioada de suspendare,
valorificarea titlurilor de despãgubire emise de
Comisia Centralã pentru Stabilirea Despãgubirilor se
va face doar prin conversia lor în acþiuni emise de
Fondul "Proprietatea", corespunzãtor sumei pentru
care s-a formulat opþiunea.

Ionela van Rees-Zota
-jurist dreptul român-

Tlf. 01603373128
E.mail: asii.romani@yahoo.com

Cum mã comport corect în cazul
unui accident de circulaþie

Aproximativ una din patru persoane
implicate într-un accident de circulaþie se
îndepãrteazã, în mod nepermis de lege, de la
locul accidentului ºi poate  ajunge, din aceastã
cauzã, sã fie subiectul unei urmãriri penale.

Aceasta este o infracþiune gravã, care
poate avea, ca efect, pierderea carnetului de
conducere sau pierderea acoperirii, în caz de
accident, de cãtre asigurarea obligatorie de
rãspundere civilã auto.

Despre comportamentul impus dupã un
accident de circulaþie existã incertitudine, mai
ales, în cazurile în care un vehicul parcat ºi fãrã conducãtor auto la volan este
implicat în accident.  Aproape oricine ºtie cã, într-un astfel de caz, trebuie lãsatã o
notiþã pe parbriz. Dar, mai întâi, trebuie sã se aºtepte o perioadã de timp, care
depinde, la fiecare caz, de orã, de loc ºi de mãsura pagubei. Acest lucru nu prea se
ºtie. Dacã în aceastã perioadã nu apare sau nu se anunþã nimeni, persoana
îndreptãþitã trebuie sã fie înºtiinþatã fãrã întârziere despre accident . Alternativ, în
cazul în care persoana îndreptãþitã nu este cunoscutã, raportul de constatare trebuie
sã fie depus la poliþie. Importante sunt numãrul de înmatriculare, marca, tipul ºi
culoarea, precum ºi localizarea vehiculului avariat. Din punct de vedere juridic,
comportamentul dupã un accident de circulaþie este reglementat în § 142 din Codul
Penal (StGB) ºi § 34 din  Codul traficului rutier (StVO). Încãlcãri exclusive
împotriva prevederilor § 34 din  StVO constituie o infracþiune de trafic, care pot fi
pedepsite cu un avertisment sau o amendã (de exemplu, în cazul în care nu s-a lãsat
un bilet cu datele personale). Instanþa poate sã renunþe la o pedeapsã sub § 142 din
StGB în cazul în care persoana implicatã contribuie, din proprie iniþiativã, la
descoperirea accidentului  într-o perioadã de 24 de ore dupã accident.

Pentru o consultaþie detaliatã sau pentru alte probleme juridice, vã stau cu
plãcere la dispoziþie.

Denise Klüwer
avocatã dreptul german

consiliu ºi reprezentare juridicã
specializare pe dreptul familiei, dreptul muncii, dreptul de chirie

de asemenea dreptul social, dreptul penal, dreptul de asigurãri,
dreptul de circulaþie ºi dreptul comercial etc

Termene sunt posibile în 
Nürnberg / Erlangen

Tel. 09131/976477
Mobil 0177/2169756

E-Mail avocat@kluewer.eu
Internet www.kluewer.eu

POªTA JURIDICÃ 

CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  

Talon pentru abonament 
Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(15 euro, transport inclus) (24 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; BLZ: 760 606 18

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
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C M Y K

este o firmã specializatã în
consultanþã juridicã ( indiferent de
problema avutã) ºi evidenþã contabilã,
încercând în mod constant sã punem
cunoºtiintele specialiºtilor noºtri în
serviciul clienþilor.  

Scopul nostru este sã oferim servicii
celor care vin pentru prima datã în
Germania, dar  ºi celor care cautã
servicii complexe de consultanþã
comercialã ºi juridicã, socialã, culturalã
ºi aºa mai departe.

Vã putem sprijini în: 
-  înfiinþarea unei societãþi comer-

ciale în Germania: 

- alegerea unui consultant în limba
românã pe impozite ,taxe, contabilitate.

- învãþarea limbii germane ( gratuit
sau cu platã)

-  gãsirea unei locuinþe
- integrare
- alocaþie pentru copii
- traduceri ºi legalizãri
- consultanþe financiale 
- consultanþe juridice ( drept român

ºi german)
- avocaþi în limba românã etc

telefon: 0160 3373128  
e.mail:  contact@asiiromani.eu

Jurist Consult Internaþional
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În noiembrie 1916, Bucureºtiul a decis sã
trimitã cât mai departe de linia frontului
rezervele sale de aur (în total 70 de tone) ºi
bijuteriile regale. A fost aleasã Moscova. Un
mare rol în aceastã opþiune l-a jucat faptul cã
soþia regelui României, Ferdinand I, regina
Maria, era rudã cu împãratul Rusiei, Nikolai al
II-lea. La acea datã, nimeni nu credea în
revoluþii. De aceea, mutarea aurului nu a
întâmpinat niciun refuz.

În baza unui acord cu Rusia ºi cu aprobarea
ministrului de Finanþe Antonescu, România a
trimis o întreagã garniturã de tren, formatã din
17 vagoane, cu rezervele de aur ale Bãncii
Naþionale. Eºalonul de aur a ajuns la Moscova
exact în zilele în care în Rusia începea Revoluþia
din februarie, care a dat jos dinastia Romanov.
Tezaurul a fost depus spre pãstrare în Palatul
armelor din Kremlin. Convingându-se cã prima
livrare s-a derulat fãrã probleme, românii au
trimis ºi cel de al doilea transport. 

Povestea acestui al doilea tren este un
adevarat roman poliþist! Potrivit istoricilor care
s-au ocupat de aceastã chestiune ºi potrivit
documentelor de arhivã, pregatirile pentru al
doilea eºalon s-au desfãºurat pânã la mijlocul
anului 1917. Totul a început sub Nikolai al II-
lea ºi s-a încheiat când la conducerea Rusiei se
afla deja Guvernul provizoriu.

Jurãmântul lui Isãrescu
Guvernatorul Bãncii Naþionale a României,

Mugur Isãrescu, a povestit cum a primit de la
predecesorul sãu dosarul Tezaurului BNR. 

“Dupã ce am fost numit Guvernator ºi am
vizitat Tezaurul, fostul Guvernator a intrat în
birou, a încuiat uºa, ceea ce m-a ºi speriat puþin,
a deschis seiful personal ºi a scos un dosar mai
învechit. Era dosarul Tezaurului. În 1922 s-a
întocmit acest dosar cu documentele originale,

acordul dintre Guvernul nostru ºi cel þarist.
Vreau sã vã spun cã, din 1922, se predã din
mânã în mânã de la Guvernator la Guverna-
torul urmãtor, fiind un jurãmânt cã BNR nu va
renunþa niciodatã la Tezaur. Sã vã aºteptaþi ca,
atunci când vi se va preda ºtafeta, sã primþi ºi
responsabilitãþi”, a spus Mugur Isãrescu.

Tezaurul Bãncii Naþionale a României
constã în valori aparþinând unor diverse bãnci
româneºti private, societãþi comerciale, persoa-
ne particulare, colecþii de artã, bijuterii, arhive.

Ceausescu-Brejnev
În 1965, cu ocazia unei vizite oficiale,

Nicolae Ceauºescu i-a comunicat liderului
sovietic Leonid Brejnev cã legãturile dintre
România ºi URSS vor fi condiþionate de
returnarea tezaurului românesc.

“Înainte de toate, am vrea sã vã spunem cã
punerea problemei cu tezaurul românesc ne-a
provocat nedumeriri. Niciunul dintre noi,
participanþi la tratative, nu eram la curent cu
aceastã chestiune ºi am ridicat totul în picioare.
Aceastã problemã are o vechime de 50 de ani ºi
ea se referã la socotelile dintre Rusia þaristã ºi
România regalã”, a spus Brejnev dupã ce
liderul român iniþiase discuþia. 

Ceauºescu a replicat: “Nu putem împãrtãºi
considerentele expuse de tovarãºul Brejnev.
Aceste considerente nu sunt fundamentate nici
din punct de vedere juridic ºi nici din alte puncte
de vedere. Noi nu putem fi de acord cu felul cum
au fost ridicate problemele de cãtre tovarãºul
Brejnev în legãturã cu tezaurul”. 

2012
La Strasborg, cu ocazia celei de-a patra pãrþi

a Sesiunii ordinare a Adunãrii Parlamentare a
Consiliului Europei, senatorul Viorel-Riceard

Badea, membru al Delegaþiei române la APCE,
a participat la dezbaterea Raportului privind
îndeplinirea obligaþiilor ºi angajamentelor
Federaþiei Ruse faþã de Consiliul Europei.

Plenul Adunãrii a adoptat douã dintre
amendamentele propuse de senatorul Badea la
proiectul de rezoluþie al raportului. Rezoluþia
însuºitã de membrii Adunãrii face apel la
continuarea negocierilor bilaterale, în vederea
identificãrii unei soluþii viabile menite sã
conducã la returnarea, prin negociere directã, a
bunurilor culturale ºi a altor proprietãþi cãtre
þãrile vizate, inclusiv a Tezaurului României,
temporar transferat la Moscova, în timpul
Primului Rãzboi Mondial.

„Rezultatul votului este o victorie pentru
delegaþia României, în condiþiile în care plenul
Adunãrii Parlamentare a Consiliului Europei a
evidenþiat, pentru prima oarã, în mod explicit,
necesitatea ca Federaþia Rusã sã soluþioneze cu
celeritate toate aspectele referitoare la
returnarea bunurilor, proprietãþilor ºi valorilor
culturale confiscate în mod abuziv de la statele
membre, urmând ca, în conformitate cu cel de-
al doilea amendament depus, în cazul în care nu
îºi îndeplineºte pe deplin aceste obligaþii,
Federaþia Rusã sã rãmânã în continuare sub
monitorizarea Consiliului Europei”, a conchis
senatorul. 

De asemenea, este de menþionat ºi faptul cã
se evidenþiazã în mod clar cã „Tezaurul
românesc, „colecþia de obiecte valoroase,
transferate de Guvernul român în Rusia, pentru
a fi pãstrate pe durata primului Rãzboi

Mondial, nu au fost returnate, iar autoritãþile
ruse au refuzat sã discute acest subiect.”

Reacþia Rusiei?!
Rusia considerã cã recomandãrile au

caracter consultativ ºi, în consecinþã nu trebuie
aplicate. Faptul cã amendamentul explicit
privind retrocedarea de cãtre Rusia a
Tezaurului Românesc nu a fost adoptat în
plenul sesiunii ordinare a APCE, este vãzut la
Moscova ca o victorie a diplomaþiei ruse.

Politologii moscoviþi declarã cã
întotdeauna, în cadrul Adunãrii Parlamentare a
Consiliului Europei, retorica antiruseascã este
foarte des folositã, la fel ca ºi standardele duble
aplicate Federaþiei Ruse.

Ei declarã cã Adunarea Parlamentarã a
Consiliului Europei se ocupã numai de
scandaluri. Alþi politicieni de la Moscova au
propus chiar ca Rusia sã se retragã din Consiliul
Europei ºi sã nu mai plãteascã deloc cotizaþie.
Alþii sunt de pãrere cã Rusia nu trebuie sã bage
în seamã rezoluþiile APCE ºi cã ar trebui sã se
concentreze mai mult pe cooperarea, cu alte
instituþii europene mai serioase, cum ar fi
Comisia Europeanã.

Amendamentul privind restituirea Tezau-
rului Românesc a fost calificat în presa rusã ca
fiind o cerinþã destul de exoticã. Comentarii pe
tema retrocedãrii Tezaurului nu au apãrut ºi
nicio instituþie a statului rus nu a venit
deocamdatã cu vreo reacþie pe aceastã temã.

Ioana Diaconu

Povestea Tezaurului

Stimaþi cititori,
Pentru FIRME, am creat special acest cupon de anunþuri, uºurându-vã astfel modul de a

colabora cu noi. Existã douã feluri de anunþuri: SIMPLE, unde informaþia dumneavoastrã va apãrea
sub forma unui anunþ normal- compact ºi AVANSAT- informaþia va fi pusã în valoare printr-un
chenar în pagina de micã publicitate sau chiar în paginile ziarului - color.

Talon micã publicitate PENTRU FIRME 
Nume__________________________________; 

Prenume _______________________________;

Nume firmã: ___________________________;

Adresa ________________________________;

Telefon ________________________________;

Text anunþ: _____________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
Ionela van Rees-Zota

REGNI VERLAG
Cont:366781

BLZ:760 606 18
VR Bank Nürnberg

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
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Bifaþi tipul de anunt, dorit, faceþi plata în contul de mai jos, cu menþiunea ANUNÞ
FIRMÃ iar în urmãtorul numãr va apare.

Notã: Completarea unui cupon, garanteazã publicarea într-un singur numãr al
ziarului. Pentru mai multe apariþii, contactaþi redacþia.

SIMPLU - 10 EURO/APARIÞIE AVANSAT - 20 EURO/APARIÞIE

Hamburgul se pregãteºte sã
întâmpine oaspeþi români.
Binecunoscuþi în þarã ºi peste
hotare, membrii Corului Aca-
demic al Radiodifuziunii Ro-
mâne, condus de maestrul Dan
Mihai Goia, vor încânta pu-
blicul hamburghez cu “Messa
da Requiem” de G. Verdi.
Spectacolele vor avea loc în
zilele de 20 ºi 21 octombrie, de
la orele 19, la sala
“Laeiszhalle”. Corul Academic
al Radiodifuziunii Române va
concerta alãturi de Kristin
Lewis (sopranã), Michaela
Schuster (mezzosopranã),
Robert Dean Smith (tenor),
Dimitry Ivashchenko (bass) ºi
corul NDR, sub bagheta
maestrului Philippe Jordan. 

Ne face o deosebitã plãcere
sã menþionãm cã din cor face

parte ºi o voce de aur, care ne-a
onorat cu prezenþa sa ºi ne-a
încântat auzul cu ocazia
dialogului cultural româno-
german, desfãºurat, sub titlul
“Împreunã” (“Zusammen”), la

Nurnberg, pe 27 ºi 28
septembrie. Este vorba de
soprana Ramona Gaþe (Aryna).

Le urãm “Bun venit în
Germania !”ºi mult succes!

Nicky Langa

Corul Academic al Radiodifuziunii
Române în concert la Hamburg
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Ce dacã nu urmãriþi OTV sau aþi pierdut
serialul... în cãutarea avocatei Elodia
Ghinescu? Ce dacã nu ºtiþi cine e Dan
Diaconescu? E un jurnalist din Caracal,
patronul unei televiziuni de garsonierã, care
ºi-a fãcut un partid, PP-DD. Ceva-ceva a
câºtigat ºi la locale. S-ar vrea un fel de Robin
Hood modern.  

Oltchim-ul este combinatul de la Vâlcea.
Ca orice mare combinat al României, ca orice
mare platformã muncitoreascã...praful s-a
ales! A fost falimentat, adus în sapã de lemn,
voit, pentru a  fi vândut. Pe nimic sau la fier
vechi. Nimic nou pânã aici. 

Dan Diaconescu a fost declarat câºtigãtor
al licitaþiei pentru preluarea a 54,8% din
acþiunile Oltchim, dupã ce a oferit 203
milioane de lei (45 milioane de euro), cel mai
mare preþ, pentru titlurile deþinute de stat.

Contractul de preluare a acþiunilor nu a
fost semnat, întrucât Dan Diaconescu nu a
prezentat dovezi cã deþine suma pe care s-a
angajat sã o plãteascã pentru titluri.

Firma Gliding Ltd., care îi garanta lui Dan
Diaconescu 46 mil. euro pentru privatizarea
Oltchim, nu existã în Olanda, iar cel care îl

împrumuta cu aceeaºi sumã.... e un scriitor de
romane poliþiste, fãrã cont la HSBC. Dacã
Dan Diaconescu ar fi avut în spate firma rusã
DIP SOV Group, aceasta are un capital de
doar 200 euro! “Ewoud Lietaert Peerbolte,
cel care într-un document oficial adresat
Eximbank anunþa cã pune 46 milioane euro la
dipoziþia lui Dan Diaconescu, este un scriitor
de romane poliþiste ºi semneazã cu
pseudonimul Ed Sanders”, a afirmat chiar
premierul Victor Ponta. “Diaconescu a jucat o
carte politicã alãturi de cei de la PDL, s-au
gândit cã vor da o loviturã Guvernului USL”,
a mai spus Ponta, numind în acest complot pe
unii membrii PDL, precum Adriean Videanu,
Cristian Boureanu ºi Constantin Roibu, fostul
director al combinatului. Dupã multe zile
telenovela Oltchim, regizatã de Dan
Diaconescu, a ajuns la final. Privatizarea a
fost anulatã dintr-un motiv foarte simplu:
patronul OTV nu a dovedit cã are banii
necesari, aºa cum ceruse Guvernul. Între
timp, cei 3.300 de angajaþi au aºteptat cu
sufletul la gurã sã afle care va fi soarta
combinatului.

Guvernul a aºteptat zece zile pentru ca

Dan Diaconescu, câºtigãtorul licitaþiei pentru
Oltchim, sã aducã banii ºi sã semneze
contractul prin care prelua combinatul. 

Dupã tot scandalul fãcut de Dan
Diaconescu, patronul OTV ar putea suferi
consecinþele. Oficiul Participaþiilor Statului ºi
Privatizãrii în Industrie (OPSPI) a anunþat cã
va sesiza Parchetul în privinþa sãvârºirii de
cãtre Dan Diaconescu, a infracþiunii de
înºelãciune în formã continuatã, prin
inducerea în eroare ºi pentru dobândirea fãrã

drept a calitãþii de adjudecatar al Oltchim.
ªtiu cã pare incredibil, dar un

reprezentant al OPSPI a ajuns  la Parchetul
instanþei supreme în jurul orei 15.30,  pentru
a depune sesizarea....ºi desigur acesta a vãzut
cã programul de lucru pentru relaþia cu
publicul ºi pentru depunerea sesizãrilor s-a
încheiat la ora 15.00! 

Voi înþelegeþi despre ce þarã vorbim? ªi în
Banania aºa ceva era imposibil!

Ioana Diaconu
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Teatrul „Anton Pann“ din Râmnicu Vâlcea ºi-a
deschis stagiunea 2012-2013 la Berlin. Miercuri, 12
septembrie, de la ora 18.30, publicul berlinez, prezent în
sala studio a ªcolii Superioare de Artã Dramaticã
„Charlottenburg – Berlin“, s-a putut bucura de cea mai
recentã producþie a teatrului, „Pe scurt: Caragiale“, în
regia lui Adrian Roman. Joi, 13 septembrie a avut loc
premiera oficialã a spectacolului, în prezenþa Excelenþei
Sale domnul Lazãr Comãnescu, Ambasadorul
României în Republica Federalã Germania ºi a altor
personalitãþi din lumea artisticã a capitalei germane.
Organizat în cadrul programului de cooperare cu Studio
Theater, coordonat de actorul ºi regizorul Valentin
Plãtãreanu, turneul Teatrului „Anton Pann“ în Germania
a fost prilejuit de împlinirea a 100 de ani de la stingerea
din viaþã, la Berlin, a marelui dramaturg român I. L.
Caragiale. Pe scena ªcolii Superioare de Artã Dramaticã
Charlottenburg, actorii: Cãtãlin Vieru, Olimpiu Blaj,
Amalia Huþan, Florin Beciu, Réka Szász, Florin

Cãlbãjos ºi Ioana Predescu au prezentat publicului
german ºi român un colaj din schiþele: La poºtã, Cãldurã
mare, Justiþia românã, Temã ºi variaþiuni, Five O’Clock,
Situaþiunea, Lanþul slãbiciunilor ºi Miticã.

La fiecare dintre cele douã reprezentaþii prezenþa
publicului a fost numeroasã, iar reacþiile au fost
entuziaste, actorii fiind chemaþi de mai multe ori la
rampã. Ca dovadã cã atunci când vine vorba de teatru nu
poate exista o barierã de limbaj, spectatorii au savurat
din plin replicile despre Strada Sapienþii sau descrierile
“bucureºteanului par excellence”.

Pe scurt: Caragiale, este primul schimb cultural
româno-german realizat de Schauspielschule
Charlottenburg în parteneriat cu Teatrul „Anton Pann”
ºi este doar începutul unei colaborãri de duratã.

Echipa teatrului a fost invitatã de cãtre domnul
ambasador Comãnescu la sediul Ambasadei române din
Berlin, iar Deutsche Welle (DW) a realizat un reportaj
cu interviuri.

Sehr geehrte Damen und Herren,
zwischen 30. Oktober – 05. November organisiert

unser Kirchenzentrum eine Reise nach Rumänien. Die
Reise wird von S.E. Weihbischof Sofian begleitet.

Hinreise: 29.10.2012, Flug TAROM München
(19:45) – Bukarest (22:45)

Rückreise: 05.11.2012, Flug TAROM Sibiu (18:15)
– München (19:05)

Unser Angebot wendet sich an Christen und
Gottsuchenden deutscher Abstammung, an Freunde und
Unterstützer unserer Kirche in München. Der Zweck
dieser Reise ist das Kennenlernen besonderer Merkmale
der geistigen und geistlichen Kultur Rumäniens, die
Vertiefung unserer Freundschaft auf der Basis des
besseren gegenseitigen Kennenlernens, so wie auch die
Ermöglichung neuer Kontakte zwischen Menschen und
Institutionen von Deutschland und Rumänien. In den
Klosterkirchen von Hurezi und Sambata de Sus werden
wir den architektonischen Baustiel „Brancoveanu“ zu

Hause kennen lernen können. Das Kloster in Sambata de
Sus ist das Modell, das unserem Kirchenprojekt in
München zu Grunde liegt.

Mehr zum Reiseablauf hier: http://www.cbrom.de/
de/rumaenienreise

Die weitere Entwicklung des Programms wird auf
die Interessen und Kompetenzbereiche der
Reiseteilnehmer Rücksicht nehmen.

Die Reisekosten belaufen sich auf cca. 450 ¤, inkl.
Hin- und Rückflug, sowie Verpflegung und Transport zu
den Besichtigungsorten.

Die Interessierten werden gebeten sich mit einer
Antw-Mail bis 05.10.12 verbindlich sich anzumelden,
indem Sie Ihren Vornamen, Namen, Ihren Wohnort und
Ihr Geburtsdatum angeben. Falls zu viele Interessierten
sich melden, werden die Anmeldungen nach dem
Anmeldedaum berücksichtigt. Abweichende
Flugterminwünsche sind ebenfalls anzumelden.

Mit freundlichen Grüßen,

Rumänienreise 30.10-05.11.2012 

Turneul Teatrului “Anton Pann” din
Râmnicu Vâlcea la Berlin
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TALON DE CONCURS
Poþi câºtiga un abonament ANUAL la ziarul VOCEA TA dacã vei

rãspunde corect la urmãtoarea întrebare:

Întrebare:

Care este personajul din acest numãr cãruia i s-a luat
interviu ºi este numit "alchimist al cuvintelor"? 

Rãspuns:
_______________________________________________

_______________________________________________

Nume__________________________________________; 

Prenume _______________________________________;

Adresa _________________________________________

Telefon ________________________________________;

21

Talonul va fi trimis pânã cel târziu ultima zi
a lunii în curs pe adresa redacþiei:

DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

Câºtigãtorul din numãrul
trecut este SONJA

ZIMMERMAN- BONN

Gogoºari umpluþi cu carne
Ingrediente:
8 gogoºari, - 1 lingurã ulei, - 1 lingurã pesmeþi din

fãinã de grâu fãrâmiþaþi, -  ½ pahar smântânã, - 4 linguri
brânzã datã prin rãzãtoare,- ¼ linguriþã de sare de
lãmâie, - pãtrunjel.

Pentru umpluturi: - 400 g carne de porc, - 2
linguri orez sau crupe de porumb, - 4 cepe, - 2 rodii, -
1 lingurã unt, - sare, - piper negru mãcinat, - 2 linguri
verdeaþã tocatã.

Mod de preparare:
Gogoºarii curãþaþi de peduncul ºi seminþe se pun

pentru 2-3 minute în apã fierbinte cu sare ºi sare de
lãmâie. Se scurg prin strecurãtoare, se rãcesc, se umplu,
se pun într-o tavã unsã cu ulei ºi presãratã cu pesmeþi.
Peste ei se toarnã smântâna, se presarã cu brânzã ºi se
dã la cuptor. Gogoºarii umpluþi se garnisesc cu
pãtrunjel verde. 

Prepararea umpluturii: 
Carnea se taie bucãþi nu prea mari ºi se dã prin

maºina de tocat. Crupele de porumb sau orezul se fierb.
Carnea ºi terciul se amestecã cu ceapa mãrunþitã ºi roºii
date prin rãzãtoare, sare, piper ºi verdeaþã.

REÞETA LUNII

Caºul-popii cu frunze mici (M.
vulgaris) - numit ºi bãnuþi, caº,
colãcel, covrigel, nalbã-sãlbaticã,
nalbã-rotundã, turtele - creºte pe
lângã garduri, margini de drum,
ziduri vechi ºi grohotiºuri de
pantã, însã numai în imediata
apropiere a unei regiuni
populate. Dacã este gãsit
vreodatã departe de orice
aºezare omeneascã, este sigur cã
acolo au fost odatã o curte, o
fermã sau o casã.

Caºul-popii cu frunze mari (Malva
grandifolia - M. silvestris) este general
cunoscut sub numele de nalbã, eventual
nalbã-albã, nalbã-de-cîmp, nalbã-micã.
Aceste plante, ca ºi alte varietãþi de
Malva, sunt rãspândite prin grãdinile de
flori ºi zarzavat. Ele conþin în frunze,
flori ºi tulpini substanþe mucilaginoase
ºi tanante. Caºul-popii cu frunzele mici
este o plantã târâtoare, puþin lemnoasã
la baza rizomului. Ea are frunze cu lujer
lung, zimþate rotund ºi flori mici, de la
violet la roz pal. Fructul rotunjor aratã
ca o roatã de caº, de aceea numele de
„caºul-popii”. Nu existã probabil decât
puþini copii crescuþi la þarã care n-au
mâncat aceste „rotiþe de caº” sau nu s-
au jucat cu ele. Florile, frunzele ºi
tulpinile se culeg din iunie pânã în
septembrie, întrucât la uscat se pierd din
substanþele mucilaginoase, planta ar
trebui utilizatã cât se poate de
proaspãtã. Dar ºi planta uscatã mai are
suficiente puteri tãmãduitoare.

Nalba se dovedeºte beneficã mai
ales sub formã de ceai în inflamaþiile
mucoaselor din interiorul organismului,
în gastrite, în inflamaþiile mucoaselor
vezicale (ale vezicii urinare), gastro -
intestinale ºi ale cavitãþii bucale, ca ºi în
ulcerele gastrice (stomacale) ºi
intestinale. În acest scop se poate
prepara o supã din frunze amestecate cu
orz. Întâi se lasã orzul sã fiarbã, iar când

s-a rãcit, se adaugã frunzele de halbã.
Nalba este indicatã ºi în caz de

secreþie pulmonarã abundentã, bronºitã,
tuse ºi rãguºealã puternicã (deci în
laringitã), amigdalitã ºi gurã uscatã. Ca
sã nu se distrugã substanþele
mucilaginoase, planta se lasã peste
noapte în apã rece, pentru a se forma
aºa-numitul extract rece. Raþia pentru o
zi este de 2-3 ceºti cãlduþe, bãute în
înghiþituri mici. Chiar ºi în cazul unui
emfizem pulmonar rebel, considerat
adesea incurabil, care provoacã grele
insuficienþe respiratorii, nalba are un
efect lecuitor. Se beau minimum 3 ceºti
pe zi, dupã cum am menþionat mai sus,
iar frunzele ºi florile, zdrobite,
strecurate ºi bine încãlzite, se pun peste
noapte sub formã de comprese în zona
bronhiilor ºi pe piept. Excelente se
dovedesc bãile de ochi ºi compresele la
ochi fãcute cu ceai de nalbã cãlduþ,
pentru cazurile rare când apare o secare
a secreþiei lacrimale, care creeazã
bolnavului o oarecare indispoziþie ºi
senzaþia de neajutorare.

Spãlaturile cu nalbã cãlduþã sunt
benefice în alergiile tenului, care
provoacã mâncãrimi ºi usturimi faciale.
Nalba este folositã, extern, pentru rãni,
abcese, picioare sau mâini umflate
provenite de pe urma unor fracturi sau a
unor flebite. În aceste cazuri se prescriu
bãi de picioare sau de mâini. Un picior
umflat cu ulcer varicos nu trebuie
neglijat, nici chiar la bãtrâneþe. ªi aici
ajutã bãile de nalbã combinatã cu
frunze proaspete de pãtlaginã. Acestea
din urmã se spãlã bine ºi se aplicã
umede pe rana deschisã. Ranã se
închide peste noapte ºi nu se mai
deschide, chiar dacã era veche de 10-15
ani sau ºi mai mult. Dacã vã chinuiþi
cumva cu o astfel de ranã deschisã, vã
sfãtuim în legãturã cu frunzele
proaspete de pãtlaginã. Veþi fi surprinºi
cât de repede se va închide leziunea.
Minunata nalba ajutã ºi în laringite. Se
face cu ea gargarã de mai multe ori pe

zi, iar resturile plantelor din care s-a
preparat ceaiul - amestecate cu fãinã de
orz - se aplicã peste noapte sub formã
de comprese calde cu terci. Buna
noastrã nalbã nu este deci eficace doar
în laringite, ci ºi în cancer laringian. În
astfel de cazuri se preparã un extract
rece, lãsând peste noapte cantitatea de
plante necesarã dozei pe o zi sã stea la
macerat în 2 + 1/2 litri de apã (1
linguriþã cu vârf de plante la 1/4 litru de
apã). Dimineaþa, maceratul se

încãlzeºte uºor ºi se þine într-un termos
clãtit în prealabil cu apã fierbinte. Se
beau 4 ceºti pe parcursul zilei, încetul
cu încetul, iar cu restul se face gargarã.
În cazul unei uscãciuni a gurii,
gâtlejului ºi nasului, care stârneºte
deseori o puternicã nervozitate a
bolnavului, se face tot gargarã ºi se
clãteºte gura de mai multe ori pe zi cu
ceai de nalbã. ªl contra uscãciunii
ochilor se folosesc cu succes bãi ºi
comprese cu acelaºi ceai.

SÃNÃTATE ADEVÃRATÃ DIN NATURÃ

CAªUL-POPII, NALBA

MODURI DE FOLOSIRE
Prepararea ceaiului: Numai ca extract rece! Se pune 1 linguriþã (cu

vârf) de plante la 1/4 litru de apã, se lasã sã stea peste noapte la macerat,
dimineaþa se încãlzeºte uºor.

Bãi de picioare ºi mâini: 2 mâini pline de nalbã se lasã peste noapte
în apã rece, într-un recipient de 5 litri. A doua zi se încãlzeºte totul atât cât
suportã mâinile ºi picioarele. Durata bãii - 20 minute. Apa, reîncãlzitã,
poate fi folositã încã de 2 ori. 

Comprese: Resturile de plante de dupã prepararea ceaiului se
încãlzesc uºor în puþinã apã ºi se face un terci, amestecându-le cu fãinã de
orz; terciul se întinde pe o bucatã de pânzã ºi se aplicã local, cât e cald.

Nativii au tendinþa
de a-ºi restructura
întreaga viaþã. Li se
pare dificil sã ia

decizii clare ºi considerã cã mai
pot amâna hotãrâri absolut
necesare. 

Energia ºi originali-
tatea dumneavoastrã
native se manifestã
de aceastã datã fãrã

reþineri. Întregul interval este
benefic pentru postura socialã ºi
profesionalã. Munca de pânã
acum este încununatã de succes
ºi pot apãrea ºi gratificaþii impor-
tante la mijlocul intervalului. 

Se vor derula zile
pline de resen-
timente manifestate

tocmai faþã de prietenii cei mai
buni. Gelozia îi orbeºte pe nativi
ºi îi face sã devinã nedrepþi. 

Aceºti nativi se simt
datori sã verifice
toate bunele intenþii

ale amicilor lor. Vor acumula
noi cunoºtinþe ºi se vor stabiliza
profesional prin noi deprinderi
tehnice. Pe plan emoþional se
implicã mai puþin, fiind
dezamãgiþi de comportamentul
duplicitar al persoanei dragi. .

C o m e n t a r i i l e
stârnite de deciziile
luate de aceºti na-
tivi sunt acide ºi

provocatoare. Încercarea de a fi
pãcãliþi se terminã oarecum
tragic, prin ruperea relaþiilor
pãgubitoare, chiar dacã sunt
implicate rude. 

Nemulþumiri le ,
îndârjirile ºi dorinþa
de a rupe relaþiile
amicale, dispar ca

un nor de fum, ca ºi cum n-ar fi
existat vreodatã. Cei care dau
examene în aceasta perioadã au
ºi mult noroc, dar se bazeazã ºi
pe propriile cunoºtinþe. 

Atitudinea duplici-
tarã nu este tipicã
acestor nativi ºi de
aceea va ieºi în evi-

denþã pe parcursul întregului in-
terval. Simþiþi influenþa pãrerilor
negative ale celor din familie. 

Nativii vor avea
posibilitatea sã
descopere cine sunt
acei adversari care

rãspândesc zvonuri, îi bârfesc ºi
îi implicã în scandaluri sau
intrigi. Sunt avantajaþi nativii
maturi, care îºi pot permite sã se
ocupe de ceea ce le place ºi au o
energie vitalã excepþionalã. 

Evenimentele din
plan profesional au
un impact deosebit
în viaþa acestor

nativi, care se manifestã cu mai
multã încãpãþânare ºi mai multã
ambiþie decât de obicei. Unii se
luptã cu morile de vânt, alþii se
retrag din faþa problemelor,
mãcar amânându-le. 

Energici, hotãrâþi,
foarte determinaþi,
sunt mai irascibili

din cauza cheltuielilor de care
parcã nu mai pot scãpa. Nu este
exclus ca unii sã piardã bani sau
acte referitoare la bani. 

Aveþi tendinþa de a
vã apãra excesiv
drepturile, de a face

gesturi radicale, de a þine
discursuri severe. Din punct de
vedere financiar, înregistraþi un
cumul sau mai bine zis un vârf
de încasãri. 

Contrastele pe care
le observaþi în
comportamentul

celor din anturaj vã obligã sã
luaþi decizii corecte în ceea ce
priveºte profesia. Excludeþi
câþiva dintre colaboratori.



Stimaþi cititori, am sã vã atrag
atenþia în acest articol asupra talentului
ºi înclinaþiei spre frumos pe care mulþi
dintre români îl au, talent pe care
reuºesc sã îl punã în valoare oriunde s-
ar afla. Aºadar, în câteva cuvinte vreau
sã vã spun cã aici la Mannheim am
întâlnit români cu tot felul de
îndeletniciri frumoase. Înclinaþia
dumnealor spre frumos ne scoate puþin
din grijile cotidiene ºi ne ajutã sã vedem
ºi latura mai puþin stresantã a vieþii,
crescând astfel optimismul ºi motivaþia.
Îmi place sã spun cã amintirile sunt cele
mai de preþ proprietãþi personale.
Nimeni nu-þi poate lua clipele de
fericire sau de tristeþe imortalizate într-
o fotografie. Doar tu ºtii trãirile avute
prinvind atent, ba parcã poþi simþi ºi
adierea vântului sau razele soarelui din
acel moment, apoi închizi ochii ºi simþi
mirosul muntelui sau al mãrii, al ierbii
sau al iazului...te întorci în amintirea
ta... Da! Fotografia te-a fãcut sã îþi
aminteºti acea minunatã clipã.

Toþi facem fotografii, aºa cum de
altfel vorbim ºi la telefon. Demult era
un lux, acum face parte din ”normal”.
Dar ce înseamnã oare sã fii pãtruns de
dorinþa de a surprinde momente unice,
în culori inedite? Un rãsãrit de soare, un
apus, un fulger, o clãdire, un peisaj,
albina culegând nectar sau picãtura
ploii pe o streaºinã... 

Iatã cã am întâlnit omul potrivit sã-
mi rãspundã la aceste întrebãri. O
frumoasã tânãrã  doamnã ce se numeºte
Silvana Retter, pasionatã de fotografie,
locuieºte aici la Mannheim împreunã
cu familia sa.

D.B. – Silvana te rog sã mã ajuþi
sã trecem peste formalitãþi ºi sã
îmi spui câte ceva despre tine ºi
familia ta, despre cum v-aþi
stabilit aici.
S.R. Bunã ziua! Mã numesc

Silvana Retter, sunt de profesie jurnalist

si fotograf, am 34 de ani ºi locuiesc în
Germania de aproximativ 7 ani,
împreunã cu soþul ºi bãieþelul meu. Am
venit în Germania nu cu gândul de a ne
stabili, ci în ideea de a sta doar un an,
pentru ca soþul meu care este medic, sã
urmeze aici un an de specializare.
Întâmplarea, sau destinul, au fãcut
astfel încât am rãmas ºi ne-am stabilit
aici, în Mannheim. 

D.B. Cum ai reuºit sã te
integrezi? Comunicarea dar mai
ales socializarea þi-au ridicat
presupun probleme, mai ales cã
în România profesia ta este de
jurnalist.
S.R. La început mi-a fost greu sã

comunic, în special datoritã faptului cã
nu cunoºteam limba germanã. În primii
trei ani, pânã fiul meu (care s-a nãscut
aici) a intrat la gradiniþã, am vorbit
peste tot, în limba englezã. Abia apoi
am început sã frecventez cursurile
pentru învãþare a limbii germane,
aºadar în sfârºit am început sã mã
acomodez mai bine. Cât despre
socializare, în privinþa aceasta nu am
avut probleme prea mari. Sunt o
persoanã deschisã, vorbesc mai mult
sau mai puþin patru limbi, aºadar, am
socializat cu bine încã de la început. 

D.B. Aici în Mannheim am vãzut
articole semnate de tine într-o
revistã localã. Cum a apãrut ea?
S.R. Revista ”Conexiuni

Româneºti Mannheim” a luat fiinþã la
începutul anului 2012 ºi aparþine
Comunitãþii Românilor din Mannheim.
Revista apare trimestrial ºi cuprinde
articole informative, culturale ºi de
promovare a diverselor evenimente
româneºti ºi nu numai, evenimente care
au loc în Rhein-Neckar-
Metropolregion. ”Conexiuni
Româneºti Mannheim” a luat viaþã la
ideea d-lui Ionel Chiriþã, preºedintele

Comunitãþii Românilor din Mannheim
(asociaþie înfiinþatã în anul 2000) ºi a
fost realizatã de mai multe persoane din
care i-aº aminti pe Constantin
Prihoancã – vicepreºedintele asociaþiei,
d-na Clara Olteanu-Essen ºi nu în
ultimul rând , pe mine. Avem chiar ºi o
paginã de Internet aflatã momentan în
lucru, respectiv: www.coroma.eu

D.B. Realizezi fotografii
extraordinare. Prin intermediul
Facebook-ului vãd postãrile tale
ºi aº dori sã te întreb, cum ai
descoperit aceastã pasiune ?
S.R. Fiind jurnalist de profesie ºi

lucrând într-o televiziune în România,
pe lângã partea redacþionalã, timp de
doi ani am prezentat emisiunea de ªtiri.
Acolo am avut cea mai bunã
oportunitate de a vedea ce se întâmplã
nu doar în faþa unei camere video, ci ºi
în spatele ei. Deºi întotdeauna m-a
fascinat universul fotografic, timp
pentru a învãþa aceastã artã l-am avut
doar venind aici, în Germania. Totul a
început practic în momentul în care mi-
am cumpãrat primul aparat foto
performant, care din acel moment a
devenit al 4-lea membru al familiei,
cum îmi place mie sã-i spun. Timp de 5
ani, am învãþat ºi am descoperit în fie-
care zi lucruri noi. Am vãzut frumuseþe
în lucruri ºi locuri pe care înainte nu
aveam timp sã le observ ºi totodatã am
creat frumuseþe (prin post-procesare)
din lucruri aparent banale. În timpul
acesta am urmat ºi un curs de fotografie
care mi-a dat diploma ºi dreptul de a mã
numi ”fotograf profesionist”. 

D.B. Am auzit cã ai participat la
un concurs unde ai câºtigat un
premiu care ne face mare
onoare! Ne spui câteva cuvinte,
te rog?
S.R. Da,  anul acesta am câºtigat

premiul  ”Deutschlands  bester
Fotograf – Cel mai bun fotograf al
Germaniei”, organizat de cãtre Sigma
ºi Computer-Bild,  la categoria ”Das
Thema der Woche – Tema sãptã-
mânii”, respectiv ”Frühlingsgefühle-
Sentimente de primãvarã”.  La
concursul în sine, existând mai multe
categorii au participat câteva mii de

fotografi, de la hobby-fotografi ºi pânã
la fotografi profesioniºti.  La categoria
” Tema sãptãmânii” , fotografia mea a
fost aleasã câºtigãtoare , dintre
aproximativ 850 de fotografii. 

D.B. Ce criterii trebuie sã înde-
plineascã o fotografie participan-
tã la un concurs de fotografie, ca
sã poatã fi premiatã?
S.R. Este destul de greu sã vã

rãspund la aceastã întrebare. Cred cã, în
primul rând o fotografie trebuie sã
trezeascã o emoþie în conºtiinþa
privitorului. În general, o fotografie este
consideratã bunã, sau corectã, cât timp
respectã anumite reguli, de la
compoziþie ºi încadrare, pânã la cele de
ordin tehnic, gen zgomot, sharpness,
expunere corectã. ªi nu în ultimul rând,
evident sã placã juriului. 

D.B. Ce îþi face plãcere sã
fotografiezi mai des?

S.R. Marea mea ”dragoste” este
fotografia Macro ºi Portret. Pentru
mine fotografia reprezintã
“creativitate”, “imagine”, “inedit”,
“tehnicã”, ”realitate”, “reportaj”,“artã”
– un mediu în care multitudinea de
interpretãri ºi posibilitãþi se contureaza
într-un unic detaliu în conºtiinþa
privitorului: o ruinã, o stradã pustie, un
detaliu arhitectonic, un om singur,
emoþie...multã emoþie. Ca stil, captarea
emoþiei mã defineºte cel mai bine. ªi nu
în ultimul rând, camera din dotare,
obiectivele, fiecare cadru în parte:
culoare, compoziþie, texturã,
profunzime, imagini ce dezvãluie o
”poveste” a oamenilor pe care i-am
întâlnit ºi a locurilor prin care am trecut.

D.B. Dacã cineva ar dori sã te
contacteze pentru fotografierea
unui eveniment  – nuntã, botez,
aniversare, etc.-  cum te gãseºte?
S.R. Pot fi contactatã prin e-mail (

silvana.retter@yahoo.com ) sau
telefonic, la numãrul de telefon:
01775529528. Fotografiile mele pot fi
vizualizate pe paginile de Internet
http://500px.com/SilvanaRetter sau
www.silvanaretter.blogspot.de, ºi în
curând pe site-ul meu oficial:
www.fotosilvana.com

D.B. Îþi mulþumesc Silvana
Retter pentru amabilitatea cu
care mi-ai rãspuns la întrebari.
Sunt convinsã cã unora dintre
cititori le va face plãcere sã intre
în legaturã cu un fotograf profe-
sionist.. Eu îþi doresc succes ºi
sunt mândrã sã întâlnesc
români ca tine aici, departe de
casã.
S.R. Din toatã inima! ªi eu vã

mulþumesc pentru cuvintele frumoase
ºi aº vrea sã rog fiecare cititor al
revistei, sã se opreascã pentru câteva
minute din tumultul vieþii cotidiene ºi
sã priveascã în jur, la plenitudinea de
frumuseþe care ne înconjoarã ºi pe care
Dumnezeu a aºezat-o lângã noi. 

Doina Badea
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TALON DE ADERARE ÎN
ASOCIAÞIA DACIA e.V.

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

E-mail __________________________________;

Telefon __________________________________;

Doresc sã aderez ( intru) în Asociaþia DACIA e.V. ca membru: 

ACTIV PASIV

Dupã completarea talonului, vã vom contacta, vã vom trimite
Statutul Asociaþiei DACIA e.V. ºi informaþiile necesare.

* Completarea acestui talon nu vã obligã la niciun fel de platã.

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
Adresa: DACIA e.V., 

Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
Informaþii la telefon: 0160 33 73 128

Interviu cu
Silvana Retter
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SUDOKU 

INTEGRAMÃ

O tipã intrã într-unul dintre cele mai ºic
magazine de încãlþãminte:

- Vreau trei perechi de pantofi. Cei mai
scumpi. Clasici. Nu mã intereseazã firma,
forma sau culoarea. Sã fie cu tocuri foarte
joase.

- La ce sã se asorteze?
- La un miliardar chel, gras ºi scund!

Un preot catolic, unul ortodox ºi un
rabin discutã despre gestionarea banilor primiþi
de la credincioºi. Preotul catolic:

- Eu am o metodã foarte eficientã. Trag o
linie cu cretã pe jos ºi arunc banii în aer. Ce
cade în stânga e pentru Dumnezeu ºi Bisericã,
ce cade în dreapta e pentru mine.

Preotul ortodox:
- Eu desenez pe jos un cerc. Banii îi arunc

în sus: ce cade în cerc e pentru Dumnezeu ºi
Bisericã, ce cade în afarã e pentru mine.

Rabi:
- La mine e cel mai simplu. Eu arunc banii

în sus. Dumnezeu opreºte ce-i trebuie, ce cade
înapoi e pentru rabi…

M-am sãturat sã aud peste tot sã stingem
luminile ca sã salvãm planeta.

Ultima datã când le-am stins am dat peste
un biciclist…

Copilul:
Doi poliþiºti pe un aeroport.

- Mãi, eu nu pot sã înþeleg cum poate un
terorist sã deturneze ditamai avionul care e aºa
de mare…

- Mãi tâmpitule, nu-l deturneazã când e la
sol, ci în aer sus când se face mic de tot…

Un tip, rupt de beat, iese dintr-un bar. Se
duce în parcare ºi începe sã pipãie maºinile pe
plafon. Un ºofer îl vede ºi-l întreabã:

- Ce faci frate, ce cauþi?
- Îmi caut maºina, zise beþivul, clãtinându-

se pe picioare!
- Pãi ºi de ce le pipãi pe plafon, nu sunt

toate la fel?
- Mne, hâc! A mea are girofar!

Douã femei canibale stau de vorbã. Una
se plânge:

- Nu ºtiu ce sã fac cu bãrbatul meu.
- Stai sã-þi dau o reþetã

La un târg internaþional, standul
romanesc s-a nimerit sã fie vecin cu standul
japonez. În delegaþia româneascã erau numai

olteni. În fiecare dimineaþã japonezii se sculau
la ora cinci, fãceau curat ºi aºa continuau sã
trebãluiascã pânã noaptea târziu. Oltenii se
sculau la prânz ºi-o þineau tot într-o veselie
maximã. Într-o bunã zi un oltean îl întreabã pe
un japonez:

- Bã, ochienatule, de ce muncirãþi bã, voi

toatã ziua ca niºte împiliþaþi?
Japonezul:
- Muncim pentru Japonia. Dar voi de ce vã

sculaþi la prânz ºi-o þineþi tot într-o petrecere ?
Olteanul:
- Pentru cã pe noi ne doare-n spate de

Japonia.

BBBBAAAANNNNCCCCUUUURRRRIIII ,,,,     GGGGLLLLUUUUMMMMEEEE.... .... ....

Multe s-au schimbat cu timpul. Unele doar "în mai prost",
Chiar ºi fetele sunt altfel, nu mai sunt deloc ce-au fost.
Înainte erau tandre, mai cuminþi, mergeau la ºcoalã
Acum au ca singur scop, sã bage bãrbaþii-n boalã

În trecut te-ar fi iubit de veneai c-o floare-n dar,
Astãzi nu au timp de flori, stau prin mall sau la solar.
Dãdeai gata orice fatã c-o cutie de bomboane,
Acum unele îþi cer sã le pui chiar silicoane.

În trecut ieºeau prin parcuri, la plimbare, dar acu',
Ele nu mai vor pe bancã, ci pe boxe în Bamboo.
Te rugai intens de vre-una ca s-o plimbi prin parc în noapte
Acum vin ºi câte zece, dacã au ai tãi Q7.

În trecut de te plãcea, îþi scria destul de des
Bileþele de amor, nu-þi lãsa "offline" pe mess.
Nu aveai poze cu ea, o puteai vedea doar "live".
Acum poþi s-o studiezi ºi pe "Facebook" ºi "Hi53

Atunci de-o scoteai la film, aºteptaþi la braþ troleul
Azi stã la telenovele dacã n-o scoþi cu BMW-ul.
Seara, la prima-ntalnire, i-arãtai ceru-nstelat
Acum îi arãþi tavanul, cã deja ai dus-o-n pat.

Pe-atunci nu ºtia ce-i "shopping", nu iºi lua haine din mall
N-avea firme preferate… se ducea la croitor.
Atunci nu aveam mobile, aºteptai în frig o fatã.
Acum îi dai SMS: "Am ajuns. Cobori odatã?!?"

Ce frumos era-n trecut, când vorbeam de viitor
La un suc la o terasã, nu direct în dormitor.
Ne doream c-acele vremuri sã nu treacã niciodatã,
Unde sunt?, Unde s-au dus?… fetele de altãdatã.

FOLCLOR INTERNET-IST
ROMÂNESC

Se
foloseºte
ortografia
cu  “â”!

EESSTTEE

Balada fetelor
de altãdatã



Vând apartament 70 m.p. în centrul istoric
Braºov ( str. Castelului) Preþ negociabil.
Informaþii la: 0173 1028167 sau 0764 6113293.

Vând casã în Rm- Vâlcea, 124 m.p., 4
camere, complet mobilatã ºi utilatã. Construcþie
2007, teren aferent 800 m.p., gard solid.  Preþ:
79.000 Euro. Informaþii la telefon: 0049 160 33 73
128.

Ore de pian (orgã),chitarã, pentru începã-
tori ºi nivel mediu. Profesor atestat,cu vechime în
domeniu de peste 12 ani în România. Informaþii la
tel: - mobil -017699348417 sau fix -071362706251-
Remus Ponoran.

Specialist pt IT/ Computer, service,
reparaþii instalaþii, update soft, hardware, îmi
ofer serviciile. Telefon: 09151 9053732. E.mail:
danbuc@arcor.de.

Caut parteneri foarte serioºi pentru a dez-
volta un proiect austriac aflat într-o expansiune
fãrã precedent. Ideea de bazã a proiectului este
aceea de a câºtiga procente din rulajul naþional ºi
international (de mãrfuri ºi servicii) al marilor
comercianþi. Cei interesaþi ºi dornici sã se implice
în afacere sunt rugaþi sã mã contacteze pe urmã-
toarea adresa de email :
florian_badea@ymail.com.

Vrei o paginã web realizatã pe gustul tãu,
iar asta într-un timp scurt? Ai nimerit unde tre-
buie! Telefon: 0160 3373128. Preþuri pentru toate
buzunarele! 

Ai un eveniment de organizat ºi doreºti
ceva deosebit? Dansuri orientale, spaniole ºi
þiganeºti. Telefon: 0160 2953677. Zona Franken.

Persoanã juridicã ºi/sau persoanã fizicã, cu
experienþã în domeniu, efectuez toatã gama de
lucrãri finisaje interioare ºi exterioare, la preþuri
foarte bune. Telefon: 0151 45349238.

Antreneazã-te ca un olimpic! Pregãtire fiz-
icã la cel mai înalt nivel pe toate ramurile de activ-
itate sportivã pentru orice categorie de vârstã.
Ofertã specialã- 3 sesiuni ptr. numai 3o Euro- 60
minute timp de antrenament. Eficienþã maximã
în cel mai scurt timp. profesor: Bogdan Dinean-
Personal Trainer. Informaþii la: 0152-22016607

Caut loc de muncã, ºofer profesionist
A,B,C,E, ospãtar barman, în construcþii, instala-
tor sanitar ºi termic, spaþii verzi, ajutor bucãtar.
Numele meu este Claudiu, telefon de contact
0034622830039 sau 0034942134088.Vorbesc
limba româna, spaniolã, italianã ºi puþin englezã.
Vã mulþumesc!

Bunã! Suntem douã fete serioase cu vârsta
de 23 respectiv 24 de ani,vorbitoare de limba ger-
manã la nivel de conversaþie (am fãcut un curs de
limba germanã 3 luni). Cãutãm un loc de muncã
zona Frankfurt am Main. Pentru început e bine
venit orice (ajutor în bucãtãrie, femeie de servi-
ciu) sau orice altceva decent! Ne puteþi contacta la
numãrul de telefon: 015213547564.

Sudor calificat, 3 ani ºcoala profesionalã în
domeniu construcþii metalice ºi maºini de ridicat,
cu experienþã 25 ani în România, 10 ani în Spania,
actualmente rezident în Spania, doresc foarte
mult loc de muncã în domeniu. Vã mulþumesc
anticipat! Telefon: 015253945176.

Doamnã 43 ani, locuiesc în Germania, caut
de lucru în orice domeniu. Domiciliez în Höhr
Grenzhausen, am permis auto. Prefer în zonã.
Telefon: 015779590541.

Dacã cunoºti bine limba germanã, echipa
ziarului VOCEA TA are trei posturi libere ca
AGENT PUBLICITAR. Indiferent de zona în
care locuieºti în Germania sau România, poþi
avea venituri frumoase dacã vei da dovadã de
seriozitate. Eºti o persoanã comunicativã?  Sunã-
ne! 0160 33 73 128.

Caut loc de muncã ca dulgher sau fierar
betonist, nu am rãu de înãlþime, nu fumez, nu
beau alcool. Foarte credincios ºi serios.  CON-
STANTIN MARIN IOAN, EINSTEINSTRASSE
36-38, TEL:015145503498

FIRMÃ DE CURÃÞENIE - cautã per-
soane cu experienþã  pentru curãþenie. Vârsta
minim 30 de ani. Informaþii la tel :  0157 84663115

SALON COSMETIC - cautã cosmeticianã
româncã ( cu diplomã în domeniu ),  care sã aibã
experienþã în manichiurã, pedichiurã ºi cosmet-
icã. Salariul este calculat la realizãri. Informaþii
la tel : 0157 88536398

Angajãm barman (barmaniþã)- ospãtar,
vorbitoare de limba germanã ºi românã pentru
bar românesc- Marea Neagrã- Billstedt
Hamburg. Informaþii la: 0177 6180122

Doamnã 45 de ani, din Bucureºti, doresc
angajare ca îngrijitor persoane în vârstã sau
curãþenie, volzeit sau teilzeit, cu contract de
muncã german sau gewerbe... vorbesc limba ger-
manã mediu, experienþã ca îngrijitor supraveg-
hetor bãtrâni, cca 3 ani de zile... doresc sã lucrez
începând de anul viitor luna martie... aºtept
rãspuns ºi oferte pe adresa de e-mail crea-
ta_44@yahoo.com. Mulþumesc.

Bucãtar român cu experienþã, caut de lucru
în domeniu. Am mai lucrat în Germania ca bucã-
tar. Cunoºtinþe limba germanã începãtor.
Tel.015225968067.

Doamnã 40 ani, nefumãtoare, cu domiciliul
în Nuerenberg, doresc loc de muncã în urmã-
toarele domenii: îngrijitoare bãtrâni, copii mici,
curãþenie la domiciliu sau birouri, bucãtãrie etc.
Contactaþi la nr. de telefon: 0151 45509469  

RACOCI OCRAV ANTONIO, TÂNÃR
DIN BUCUREªTI, - cursuri superioare ACA-
DEMIA TEHNICÃ MILITARÃ BUCUREªTI,
-atestat limba englezã, limba germanã începãtor,
atestat informaticã. Capacitatea de a-ºi planifica
singur munca, iniþiativã în realizarea diverselor
sarcini ºi acþiuni, orientare spre progres ºi
autodezvoltare, respect faþã de colegi .  DORESC
UN LOC DE MUNCÃ  ÎN CADRUL UNEI
FIRME. CONTACT: octavus@live.com

Caut loc de muncã ca bucãtar
experienþã/vechime 8 ani jumãtate în specific
tradiþional românesc ºi ceva internaþional. Pot fi
contactat la adresa de e-mail alexchitu72@
yahoo.com sau telefonic 0040-729569803. Rog
doar oferte serioase. Alexandru 

Persoanã serioasã, dinamicã, fãrã vicii,
caut loc de muncã în domeniul industrial, agricul-
turã sau grãdinãrit/forestier. Cunoºtinþe minime
limba germanã, englezã ºi francezã mediu.
Telefon: 00400-766769701 sau 00400 217773650.

Doamnã atractivã, 58 ani, vãduvã fãrã
obligaþii, 1.70/60, doresc sã cunosc un domn din
Germania, cunoscãtor de limba italianã sau
românã, pentru o relaþie bazatã pe prietenie ºi
respect reciproc. Tel: 0040720179908.

DOMN de naþionalitate românã stabilit în
Germania, caut doamnã interesatã de o relaþie
bazatã pe prietenie ºi respect reciproc. Tel :
015145503498

Doamnã atractivã, 57 ani, vãduvã fãrã
obligaþii, doresc sã cunosc un partener pentru o
relaþie stabilã. Telefon. 0151 424 325 36

Român, 64 ani, doresc sã cunosc pe cineva
care ar putea sã-mi aline clipele de singurãtate  i
respect reciproc. 07031 204 6090.

Se oferã cazare, salariu.  Se cere: preluarea
funcþiilor gospodãriei, companie pentru o per-
soanã uºor handicapatã. Salariu negociabil.
Telefon: 069818739 (Offenbach)-dupã ora 18.00. 

Ai între 18 ºi 35 de ani? Eºti lipsitã de
prejudecãþi ºi doreºti sã faci parte dintr-o echipã
care îºi ia norocul în propriile mâini? Noi te
ajutãm! Nu mai pierde timp! Sunã-ne ºi vei fi mai
aproape de visul tãu. Telefon: 0151 43543033

Vând autoturism BMW E 46 318i Touring
2.0 L 143 CP. An fabricaþie 2003 telefon: 0851
751645

Radio R România  www.RadioR.eu , cu
sediul la Nürnberg cautã redactori muzicali din
Germania- în sistem de voluntariat.  Nu trebuie sã
locuieºti în apropiere. Este suficient sã doreºti a
face parte din echipa noastrã, iar de restul ne
ocupãm împreunã ( iniþiere,programe etc)
Telefon: 01522 9028 630

Pensionar singur, 69 ani, încã activ, caut
partener(ã) (i) pentru turism în Europa cu
maºina sau mai departe, dupã posibilitãþi. Relaþii
la telefon: 0049 177 500 4093.

DIVERSE

MATRIMONIALE

LOCURI DE MUNCÃ

SERVICII

IMOBILIARE
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Stimaþi cititori,
Pentru cã ni s-a cerut de mai multe ori sã înfiinþãm o rubricã de micã publicitate, din acest numãr, vã

oferim oportunitatea de a ne trimite anunþul dumneavoastrã absolut gratuit. Vã aºteptãm!

Talon pentru anunþ gratuit 
- PENTRU PERSOANE FIZICE -

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

Telefon __________________________________;

Text anunþ:

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

sau scrieþi-ne anunþul dvs. pe e-mail: asii.romani@yahoo.com

Rubrica:

vânzãri-cumpãrãri     cereri-oferte muncã     matrimoniale     diverse

Doreºti sã faci parte din mem-
brii Asociaþiei noastre? Eºti o
persoanã cu ambiþii ºi doreºti
sã faci ceva pentru comuni-

tatea românã? Atunci sunã la
numãrul de telefon: 0160 33 73

128 sau scrie-ne pe adresa:
asii.romani@ yahoo.com ºi vei
putea fii colega (colegul) noas-

trã (nostru).
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